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JAUTĀJUMI KOMISĀRA AMATA KANDIDĀTEI 

Adžai LABIBAI 

Gatavība un krīžu pārvarēšana. Līdztiesība 

 

1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāri un vispārīgo Eiropas 

interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs Jūsu pienesums Komisijas politisko 

vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 

portfelī? Kā Jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 

ko esat veikusi, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Ievērojamu daļu savas darba dzīves esmu veltījusi, apmeklējot dažādas pasaules valstis, galvenokārt valstis, kuras 

atrodas krīzes situācijās vai kara apstākļos (Afganistāna, Tuvie Austrumi, Kongo DR), lai saprastu un informētu, 

uzdodot pareizos jautājumus. 2022. gadā man tika dota iespēja palīdzēt sniegt atbildes un izmantot savu praktisko 

pieredzi Beļģijas labā, kļūstot par šīs valsts ārlietu un Eiropas lietu ministri.  

 

Mans amata laiks bija ārkārtīgi intensīvs – to raksturoja vairākas krīzes un konflikti, proti, Ukrainā, Tuvajos 

Austrumos, un vismaz divas lielas dabas katastrofas – zemestrīces Turcijā un Sīrijā. 

 

Būdama Beļģijas ātrās reaģēšanas struktūras ārvalstīs notiekošu krīžu un katastrofu gadījumos (B-Fast) 

priekšsēdētāja, es sadarbībā ar attiecīgajiem kolēģiem valdībā koordinēju neatliekamās palīdzības sniegšanu un 

ekspertu nosūtīšanu, lai atbalstītu krīžu skartos iedzīvotājus.  Es vadīju B-Fast reformu, lai stiprinātu šo struktūru 

un sagatavotu to nākotnes izaicinājumiem.  

 

Šo krīžu laikā tika veikts nozīmīgs konsulārais darbs, lai atbalstītu mūsu Beļģijas un Eiropas pilsoņus, īpašu 

uzmanību pievēršot visneaizsargātākajiem. 

 

Šādas krīzes, neatkarīgi no tā, vai tās ir klimatiskās, humanitārās vai veselības krīzes, turpmākajos gados gan 

Eiropā, gan citur notiks arvien biežāk.   

 

Ja man uzticēsiet šo komisāres amatu, es palīdzēšu aizsargāt eiropiešus, labāk sagatavojot viņus krīžu 

prognozēšanai, novēršanai un efektīvai reaģēšanai uz tām, vienlaikus popularizējot mūsu vērtības pārējā pasaulē, 

atbalstot grūtībās nonākušus cilvēkus saskaņā ar starptautisko tiesību un starptautisko humanitāro tiesību 

principiem.  

 

Eiropas Savienības sagatavošana gan dabas katastrofu, gan cilvēka izraisītu katastrofu, konfliktu un krīžu kopīgai 

risināšanai nozīmē stiprināt vērtības un principus, kas ir mūsu Savienības pamatā. Tas nozīmē palīdzēt veidot 

saliedētāku un taisnīgāku pasauli, tādu Savienību, kas aizsargā savus pilsoņus un sniedz viņiem vienādas tiesības 

un iespējas. 

Visu mūžu esmu cīnījusies pret aizspriedumiem, dažkārt pati būdama to upuris, tādēļ es zinu, cik nemanāma un 

viltīga dažkārt ir diskriminācija. Diskriminācijas horizontāla novēršana un visu nozaru iesaistīšana, manuprāt, ir 

labākais veids, kā novērst nevienlīdzību.   

 

Esmu pilnīgi pārliecināta, ka no diskriminācijas brīva sabiedrība ir vienīgais pamats, kas ikvienam neatkarīgi no 

izcelsmes un statusa ļautu attīstīties, brīvi dzīvot un pilnībā īstenot savu potenciālu.  Visos savos dažādo valstu 

apmeklējumos es vienmēr esmu sadarbojusies ar pilsoniskās sabiedrības organizācijām, lai veicinātu līdztiesību 

un ikviena cilvēka tiesības būt tādam, kāds viņš ir. 
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Esmu lepna, ka, būdama ārlietu ministre, varēju atbalstīt Afganistānas sievietes cīņā par brīvību un palīdzēt uzsvērt 

LGBTIQ tiesības valstīs, kurās praida gājieni joprojām ir aizliegti.  

 

Šī apņemšanās turpināsies arī manu līdztiesības komisāres pilnvaru laikā. Kopā ar visiem kolēģiem Komisijas 

kolēģijā es vadīšu darbu pie līdztiesības un dzimumu līdztiesības aspekta integrēšanas ES politikā, tiesību aktos 

un finansēšanas programmās. Es rādīšu piemēru un nodrošināšu līdztiesību un dzimumu līdztiesības aspekta 

integrēšanu krīžu pārvarēšanas un gatavības jomā, lai uzlabotu iekļautību reaģēšanā uz krīzēm un šīs reaģēšanas 

efektivitāti. 

 

Visbeidzot, Beļģijas prezidentūras laikā Eiropas Savienības Padomē man bija tas gods draudzīgā garā sadarboties 

ar visiem pārvaldības līmeņiem un visus sensitīvos jautājumus uzskatīt par mūsu Savienības spēku. Beļģija pilnībā 

uzņēmās godīga starpnieka lomu. Tas mums ļāva izstrādāt aptuveni septiņdesmit leģislatīvos dokumentus 

sadarbībā ar visiem iesaistītajiem dalībniekiem, tostarp Eiropas Parlamentu.  

 

Esmu pārliecināta, ka mana līdzšinējā karjera un prasmes ļaus man dot ieguldījumu Eiropas vispārējās interesēs 

un palīdzēt kopīgi veidot Eiropu, kas spēj ātri un efektīvi reaģēt uz krīzēm, kā arī likvidēt šķēršļus un novērst 

nevienlīdzību, ar ko joprojām saskaras mūsu līdzpilsoņi.  

 

Visā savas karjeras laikā esmu pievērsusi lielu uzmanību sadarbībai ar jauniešiem, jo politika, ko mēs veidojam 

šodien, un mūsu pieņemtie lēmumi ietekmēs viņu nākotni. Tādēļ es plānoju dialogus ar pilsoņiem un 

ieinteresētajām personām noteikt par prioritāti un aktīvi sadarboties ar jauniešiem, izmantojot ikgadējos jaunatnes 

politikas dialogus, no kuriem pirmais notiks mana amata pirmajās 100 dienās. 

 

Es apstiprinu savu apņemšanos pilnībā ievērot LES 17. panta 3. punktu un LESD 245. un 339. pantu. Es apņemos 

informēt Komisijas priekšsēdētāju par jebkuru situāciju, kas varētu radīt interešu konfliktu manu oficiālo 

pienākumu pildīšanā, un es apņemos nepieņemt nekādas vadlīnijas un norādījumus no trešajām personām. 

 

Mana interešu deklarācija, kas paredzēta Komisāru rīcības kodeksā, ir pilnīga un publiski pieejama un tiks attiecīgi 

atjaunināta. Šajā sakarā es arī apņemos ievērot rīcības kodeksā noteiktos pārredzamības pienākumus attiecībā uz 

tikšanos tikai ar tām organizācijām vai pašnodarbinātām personām, kas ir reģistrētas Pārredzamības reģistrā.  

 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 

jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 

gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 

uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 

procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 

pozīcijās kā Padome? 

Ja mani apstiprinās, es kā gatavības, krīžu pārvarēšanas un līdztiesības komisāre uzņemšos pilnu politisko atbildību 

par uzdevumu, kas man uzticēts pilnvarojuma vēstulē, un saskaņā ar ievēlētās Komisijas priekšsēdētājas 

politiskajām pamatnostādnēm. Šis portfelis ir cieši saistīts ar manām personiskajām vērtībām, un esmu apņēmības 

pilna pildīt šos pienākumus ar degsmi, kas ietver arī pilnīgu un pārredzamu sadarbību ar jums – Parlamentu.  

 

Es uzskatu, ka Eiropas Parlaments ir būtisks partneris, un domāju, ka mana loma ir daļa no pastāvīga, pārredzama 

dialoga ar jums, Eiropas Parlamenta deputātiem. Ja mani apstiprinās šajā amatā, es par prioritāti izvirzīšu regulāri 

informēt Parlamentu par savu likumdošanas darbību un iesaistīties diskusijās un atbildēt uz turpmākiem 

jautājumiem par politiku, kas ir manā kompetencē.  Es uzskatu, ka parlamentārā uzraudzība ir būtiska, lai 

nodrošinātu pārskatatbildību un leģitimitāti, un esmu pilnībā apņēmusies ievērot šo principu. 

 

Saskaņā ar ievēlētās Komisijas priekšsēdētājas politiskajām pamatnostādnēm es aktīvi piedalīšos plenārsēdēs un 

komiteju sanāksmēs, kā arī neformālākos kontaktos. Es nodrošināšu konsekventu informācijas plūsmu attiecīgo 

Parlamenta komiteju priekšsēdētājiem, veicinot sadarbību, lai nodrošinātu efektīvu kontroli un ieguldījumu 

sniegšanu. Parlamenta komitejas tiks  cieši iesaistītas visās būtiskajās norisēs manās atbildības jomās. Es arī cieši 

sadarbošos ar Eiropas Parlamentu, lai nodrošinātu savlaicīgus turpmākos pasākumus saistībā ar Parlamenta 

rezolūcijām atbilstīgi LESD 225. pantam. 
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Iepriekšējā Komisija jau ir izstrādājusi daudzas leģislatīvas un neleģislatīvas iniciatīvas, un, ja mani apstiprinās 

amatā, sava pilnvaru termiņa laikā es vēlos koncentrēties uz to īstenošanu. Esmu pārliecināta, ka Parlaments var 

sniegt patiesu ieguldījumu, lai nodrošinātu, ka iedzīvotāji un uzņēmumi praksē gūst labumu no ES politikas un 

tiesību aktiem. 

 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, gatavības un krīžu pārvarēšanas jomā mans uzdevums būs stiprināt ES spēju 

efektīvi un savlaicīgi reaģēt uz krīzēm. Es plānoju izstrādāt “visu apdraudējumu un visas sabiedrības” pieeju, 

sadarbojoties ar attiecīgajām komitejām un atsevišķiem EP deputātiem, lai sasniegtu patiesu Savienības 

krīžgatavību.  

 

Turklāt es augstu vērtēju kolektīvās lēmumu pieņemšanas principu komisāru kolēģijā un esmu cieši pārliecināta, 

ka mēs varam palielināt ES klātbūtni un ietekmi pasaules mērogā ne tikai krīžu pārvarēšanā, gatavībā un reaģēšanā, 

bet arī līdztiesības un humānās palīdzības principu veicināšanā visā pasaulē, īpašu uzmanību pievēršot nestabilām 

sabiedrībām atbilstoši manam portfelim. 

Starpiestāžu sadarbība ir būtiska ES sistēmas netraucētai darbībai, kā arī tās lēmumu pieņemšanas procesu 

efektivitātei un leģitimitātei. Mana pieeja balstīsies uz atklātības, savstarpējas uzticēšanās un regulāras 

informācijas apmaiņas principiem, kas būs pamatā manai sadarbībai ar citām ES iestādēm, lai nodrošinātu efektīvu 

partnerību Eiropas pilsoņu labā. 

 

Es atzīstu, ka pārredzamībai ir izšķiroša nozīme ES likumdošanas procesā, un es pilnībā ievērošu Komisijas ļoti 

augstos standartus attiecībā uz sanāksmēm ar interešu pārstāvjiem. Tāpēc mēs regulāri publicēsim informāciju par 

šīm sanāksmēm un nodrošināsim, ka gan Parlaments, gan pilsoņi tiek pienācīgi informēti. 

 

Attīstības komitejas uzdotie jautājumi 

3. Humānās palīdzības finansējuma deficīts 

Kādus konkrētus pasākumus jūs veiksiet pieaugošā humānās palīdzības finansējuma deficīta samazināšanai, cita 

starpā izmantojot ES gada un daudzgadu budžetus un stratēģisku koordināciju ar dalībvalstīm, lai īstenotu 

Padomes secinājumus par humānās palīdzības finansējuma deficīta novēršanu, jo īpaši attiecībā uz inovatīvu 

humānās palīdzības finansēšanas modeļu ierosināšanu un to, lai nodrošinātu “taisnīgāku atbildības sadalījumu 

starp līdzekļu devējiem”, tostarp jaunajiem un potenciālajiem līdzekļu devējiem, kā arī līdzīgi domājošiem 

partneriem? Kā jūs konkrēti esat paredzējusi “izstrādāt stratēģiskāku pieeju humānās palīdzības piegādes ķēdēm” 

un ko konkrēti nozīmē “veicināt vienotas pieejas un izmaksu ietaupījumus”? Ņemot vērā humanitāros principus, 

kādus pasākumus jūs veiksiet, lai nodrošinātu, ka ES humānās palīdzības budžets tiek aizsargāts no līdzekļu 

pārdales politiskiem vai ekonomiskiem mērķiem, un vai būs izveidota humānās palīdzības finansējuma 

piešķiršanas efektivitātes un pārskatatbildības uzraudzības sistēma, lai sasniegtu paredzētos rezultātus? Ko jūs 

darīsiet, lai palielinātu to humānās palīdzības procentuālo daļu, kas pēc iespējas tiešāk nonāk pie vietējiem 

dalībniekiem? 

 

To cilvēku skaits, kuriem vajadzīga palīdzība, turpina pieaugt. Lai risinātu šo problēmu, ir vajadzīgi kolektīvi 

centieni dažādos līmeņos, kā izklāstīts 2021. gada paziņojumā “ES humanitārā rīcība: jaunas problēmas, tie paši 

principi”, kurā ierosināta virkne darbību, lai novērstu humānās palīdzības finansējuma trūkumu, tostarp resursu 

bāzes paplašināšana, veicinošākas vides atbalstīšana humānās palīdzības partneriem, krīžu pamatcēloņu 

novēršana, humānās palīdzības vajadzību samazināšana un efektīvas un lietderīgas humānās palīdzības sniegšanas 

veicināšana, izmantojot Eiropas komandas pieeju. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es nemitīgi aizstāvēšu ES humānās palīdzības nozīmi, un esmu pārliecināta, 

ka visā pilnvaru laikā es varēšu paļauties uz Eiropas Parlamenta un Padomes pastāvīgu atbalstu. Vienam no 

nozīmīgākajiem līdzekļu devējiem vajadzētu rādīt piemēru un nevienu neatstāt novārtā. Varat būt pārliecināti, ka 

ikreiz, kad humanitārā situācija to prasīs, es darīšu visu iespējamo, lai pilnībā izmantotu visus pieejamos resursus. 

Es stiprināšu ES ārkārtas reaģēšanas instrumentus humānās palīdzības jomā, lai nodrošinātu, ka mums ir atbilstoši 

līdzekļi, zināšanas un pieredze, lai pielāgotos jaunajai realitātei,  

tāpat es mudināšu dalībvalstis ievērot brīvprātīgo mērķi humānajai palīdzībai atvēlēt 0,07 % no nacionālā 

kopienākuma (t. i., 10 % no oficiālās attīstības palīdzības). ES dalībvalstu iemaksu līmenis ir ļoti atšķirīgs, faktiski 

vājinot Eiropas humanitāro ietekmi, kā arī tās centienus pārliecināt trešās valstis palielināt savu 

ieguldījumu.  Esmu apņēmusies sekot līdzi dalībvalstu progresam šajā jomā, un es regulāri rīkošu diskusijas 
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politiskā līmenī, lai nodrošinātu stratēģisku koordināciju ES un pasaules līmenī (piemēram, Eiropas Humānās 

palīdzības forumā).   

Šajā svarīgajā jautājumā es sadarbošos ar jums kā budžeta lēmējinstitūcijas parlamentāro spārnu. Es rēķināšos ar 

kopīgiem centieniem, pārliecinot valdības un valstu parlamentus nodrošināt pienācīgu humānās palīdzības 

finansējumu.  

Mums jāstrādā, lai izveidotu plašāku starptautisko līdzekļu devēju loku. Esmu pārliecināta, ka to var panākt, 

pastāvīgi un kopīgi vēršoties, piemēram, pie G20 un citiem starptautiskās sadarbības partneriem.   

Papildus darbam ar publiskajiem līdzekļu devējiem es strādāšu pie tā, lai efektīvāk iesaistītu privāto sektoru. 

Mērķis ir ne tikai izpētīt, kā tas varētu papildināt humānās palīdzības finansējumu, bet arī uzlabot ES uzņēmumu 

kā korporatīvās sociālās atbildības līderu reputāciju.  

Papildus humānās palīdzības sniegšanai vienlīdz svarīgi ir strādāt pie humānās palīdzības vajadzību samazināšanas 

(piemēram, veicinot starptautisko humanitāro tiesību labāku ievērošanu, paplašinot gatavību katastrofām un 

prognozējošu rīcību, kā arī stiprinot nestabilu valstu noturību) un palielināt mūsu sniegtās palīdzības efektivitāti 

un lietderību.  

Šajā sakarā un atbilstoši manai pilnvarojuma vēstulei es jo īpaši izstrādāšu stratēģiskāku pieeju humānās palīdzības 

piegādes ķēdei. Piemēram, es mudināšu humānās palīdzības partnerus kopīgi iepirkt palīdzības priekšmetus, 

veicināt gatavību un krājumu optimizāciju, apvienot transporta risinājumus, dalīties zināšanās un izmantot kopīgus 

digitālos rīkus. Kopīgais iepirkums samazinās augstās cenas, ko izraisa konkurence par ierobežotiem resursiem. 

Informācijas apmaiņa par krājumiem nodrošinās, ka konkrētas krīzes gadījumā pareizās lietas ir īstajā vietā. 

Transporta risinājumu apvienošana samazinās transporta izmaksas un priekšmetu piegādes kavējumus. Zaļāka 

reaģēšana varētu ietvert reciklētu priekšmetu izmantošanu un pienācīgas atkritumu apsaimniekošanas sistēmas. 

Šie ir daži piemēri tam, kā stratēģiska pieeja humānās palīdzības piegādes ķēdei un loģistikai var ietaupīt izmaksas 

un uzlabot pievēršanos konkrēto saņēmēju vajadzībām, kā arī nodrošināt efektīvu budžeta pārvaldību. 

Turklāt, pamatojoties uz līdz šim paveikto, es turpināšu stiprināt ES humānās palīdzības ārkārtas reaģēšanas 

instrumentus, lai novērstu to darbības nepilnības un veicinātu ātru palīdzības sniegšanu grūtībās nonākušajiem.  

Ja mani apstiprinās šajā amatā, es nodrošināšu, ka ES humānās palīdzības finansējums arī turpmāk tiek piešķirts 

saskaņā ar humanitārajiem principiem un pamatojoties uz vajadzībām, izmantojot stabilu un uz pierādījumiem 

balstītu metodiku. Mūsdienīgs un pastiprināts ES budžets būtu vairāk jākoncentrē uz jomām, kurās ES rīcība ir 

vajadzīga visvairāk, un tas būtu jāizmanto elastīgi. Manā vadībā palīdzība grūtībās nonākušajiem būs vienīgais ES 

humānās palīdzības kompass. Lai nodrošinātu pārskatatbildību, kā arī ES humānās palīdzības pasākumu 

efektivitāti un lietderību, arī turpmāk izšķiroša nozīme būs uzraudzībai un izvērtēšanai.  

Atzīstot kvalitatīva finansējuma nozīmi efektīvas un lietderīgas humānās palīdzības nodrošināšanā, mērķtiecīgāks 

un pastiprināts ES budžets mums palīdzēs risināt humanitārās vajadzības un nodrošināt darbības nepārtrauktību 

ieilgušu krīžu gadījumā. 

Visbeidzot, saskaņā ar ES saistībām, ko tā uzņēmusies Lielās vienošanās ietvaros, es turpināšu atbalstīt 

lokalizācijas programmu. Ciešā sadarbībā ar mūsu īstenošanas partneriem (tostarp ANO, starptautiskajām 

organizācijām un NVO) un saskaņā ar spēkā esošo tiesisko regulējumu es turpināšu strādāt, lai palielinātu to ES 

humānās palīdzības finansējuma daļu, kas tiek pēc iespējas tieši novirzīta vietējām organizācijām, piemēram, 

atbalstot valstīs izveidotos kopējos fondus. Es arī konsekventi atbalstīšu vietējo partneru spēju veidošanu un 

sekmēšu to iekļaušanu un iesaisti visā humānās palīdzības ciklā no gatavības katastrofām un prognozējošas rīcības, 

veicot vajadzību novērtējumu, nosakot prioritātes un izstrādājot reakciju, līdz zināšanu apmaiņai un līdzdalībai 

koordinācijas mehānismos, kā atspoguļots nesenajās Komisijas “Vadlīnijās par taisnīgām partnerībām ar vietējiem 

palīdzības sniedzējiem humānās palīdzības kontekstā”. 

 

4. Humānās palīdzības, attīstības un miera saikne   

Kā jūs strādāsiet, lai uzlabotu koordināciju, sadarbību un saskaņotību starp ES attīstības, humānās palīdzības un 

miera veidošanas pasākumiem, arī starp visiem ES dalībniekiem, un lai sadarbotos ar vietējām kopienām, 

pilsoniskās sabiedrības organizācijām un citām ieinteresētajām personām tādu stratēģiju izstrādē, kas vērstas uz 

humānās palīdzības, attīstības un miera saikni? Vai saskaņā ar “Komisijas mēroga integrētu pieeju nestabilitātei” 
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jūs kopā ar starptautisko partnerību komisāru un visiem attiecīgajiem Komisijas dienestiem izstrādāsiet politikas 

norādes un konkrētus mehānismus, lai nodrošinātu, ka centieni attīstības jomā palīdz gan novērst nestabilitātes 

pamatcēloņus, gan veidot kopienu noturību, lai sasniegtu ilgtspējīgus rezultātus, kurus ar humanitāro rīcību vien 

nav iespējams sasniegt, un kā jūs plānojat novērtēt šo centienu efektivitāti? Vai šajā sakarībā jūs apņematies 

palielināt ieguldījumus prognozējošā rīcībā un sadarboties ar starptautisko partnerību komisāru, lai izstrādātu 

kopīgu ES politiku klimatnoturības jomā, īpašu uzmanību pievēršot nestabiliem un konfliktu skartiem apstākļiem?  

Ņemot vērā to, cik plaša ir jums uzticētā atbildības joma, un arvien pieaugošo humanitāro krīžu skaitu, kā jūs esat 

paredzējusi nodrošināt, ka pietiekama uzmanība tiek veltīta humānās palīdzības un humanitārās diplomātijas 

ārējai dimensijai un jo īpaši aizmirstajām krīzēm? Kādus pasākumus jūs veiksiet, lai veicinātu atbilstību 

starptautiskajām humanitārajām tiesībām un šo tiesību ievērošanu?  

 

Problēmas, īpaši ieilgušu krīžu gadījumā, ir pārāk lielas, lai humānās palīdzības sniedzēji varētu rīkoties vieni paši. 

Izšķiroša nozīme ir dzīvību glābšanai, taču ES ir arī jāpalīdz atrisināt konfliktus, novērst politisko saspīlējumu, 

atjaunot sociālo kohēziju, samazināt vides riskus un palielināt noturību un drošību.   

Mūsdienu sarežģītajās krīzēs novēršanas, palīdzības un atveseļošanas darbībām nav skaidras lineāras secības, bet 

tās bieži vien ir vajadzīgas paralēli. Lai to panāktu, ir vajadzīga visu cilvēku apņemšanās saskaņoti un sadarbībā 

reaģēt uz humanitārajām vajadzībām, panākt pietiekamu finansējumu un novērst neaizsargātību, bet arī novērst 

nestabilitātes un konfliktu pamatcēloņus un pavērt ceļu stabilitātei un ilgtspējīgiem risinājumiem. 

Svarīgi ir arī koncentrēties uz noturības veidošanu un konfliktu novēršanu. Tas sniedz milzīgu labumu 

iedzīvotājiem, ierobežojot krīzes ietekmi, veicinot miera veidošanas centienus un pāreju uz attīstību pēc krīzes. 

Šim nolūkam ļoti svarīga ir kopīga pieeja neaizsargātības un vajadzību novērtēšanai.  

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es strādāšu pie Komisijas mēroga integrētas pieejas nestabilitātei, jo īpaši 

izmantojot kopīgu analīzes un reaģēšanas stratēģiju. Ciešā sadarbībā ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-

ci) un par starptautiskajām partnerībām atbildīgo komisāru(-i) un citiem komisāriem mēs varam nodrošināt ātru 

reaģēšanu uz humanitārajām krīzēm, veicināt starptautisko partnerību efektīvu pārvaldību un novērst nestabilitātes 

un konflikta pamatcēloņus, lai samazinātu humanitārās vajadzības. Šī stratēģija nodrošinās saskaņotību starp 

globālās politikas veidošanu, reģionālo iesaisti un reakciju uz vajadzībām konkrētā valstī. Es iestāšos par ātru un 

efektīvu ES reakciju uz krīzēm, mobilizējot visus pieejamos instrumentus un saskaņojot politiku gan attiecībā uz 

tūlītējām, īstermiņa vajadzībām, gan ilgtermiņa darbībām, kā arī nodrošinot koordināciju ar ES dalībvalstīm. 

Protams, mums ir jānodrošina pārskatatbildība par mūsu darbībām un jāseko panāktajam progresam. Tāpēc šajā 

mehānismā būtu jāiekļauj arī uzraudzības mehānisms, lai regulāri novērtētu mūsu iesaisti un vajadzības gadījumā 

ierosinātu pielāgojumus. Tāpēc es plānoju aktīvi sadarboties ar kolēģiem no citiem ES dienestiem un iestādēm 

(EĀDD, Padomes un Eiropas Parlamenta). 

Es strādāšu pie tā, lai palielinātu investīcijas gatavībā katastrofām un prognozējošā rīcībā, un sadarbošos ar 

attiecīgajiem Komisijas dienestiem, īstenojot Klimatadaptācijas plānu, lai stiprinātu klimatnoturību, īpašu 

uzmanību pievēršot nestabilām un konfliktu skartām vidēm. Tas nozīmē, ka būs jārod veidi, kā labāk sadarboties, 

lai saskaņoti un koordinēti palielinātu mūsu kolektīvos ieguldījumus gatavībā katastrofām un prognozējošā rīcībā 

un padarītu mūsu ieguldījumus klimatnoturīgus, vienlaikus koncentrējoties uz visneaizsargātākajiem. 

Es arī turpināšu atbalstīt ANO centienus sistēmiski īstenot saikni starp humāno palīdzību, attīstību un mieru, lai 

ietekme pārsniegtu ES finansējumu.  

Varu jums apliecināt, ka esmu lepna par visu, ko ir iespējams izdarīt mana potenciālā portfeļa ietvaros, un tā ir arī 

iespēja man koncentrēties uz sinerģijas veidošanu starp dažādiem darba virzieniem, kuru pamatā ir solidaritātes 

gars un vērtība. Humānā palīdzība man vienmēr būs viena no galvenajām prioritātēm visā manā pilnvaru laikā – 

kaut vai tikai tāpēc, ka to prasa ļoti smagā humanitārā situācija pasaulē. 

Par humāno palīdzību atbildīgajam komisāram neviena krīze nav “aizmirsta krīze”. Tādēļ es centīšos vismaz 15 % 

no sākotnējā humānās palīdzības budžeta atvēlēt krīzēm, kurām nav pievērsta starptautiska uzmanība. 
Neatliekamo vajadzību neņemšana vērā šajās krīzēs saasinātu ciešanas un apdraudētu cilvēka cieņu. Saglabājot šo 

apņemšanos un iestājoties par to, es ceru, ka ES piemēram sekos vairāk līdzekļu devēju. 

Starptautiskās humanitārās tiesības (SHT) joprojām ir aktuālākas nekā jebkad agrāk, un tās ir būtiska aizsardzība 

civiliedzīvotājiem, kurus skāruši bruņoti konflikti. Diemžēl pēdējo gadu laikā SHT pārkāpumi ir kļuvuši par 

normu, nevis izņēmumu, būtiski ietekmējot civiliedzīvotājus un civilo infrastruktūru, neļaujot humānajai 

palīdzībai sasniegt grūtībās nonākušos cilvēkus un palielinot upuru skaitu palīdzības sniedzēju vidū. Tāpēc es 
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uzskatu, ka mums ir jādubulto un jāapvieno centieni veicināt SHT ievērošanu. Tas ir arī būtiski, lai aizsargātu 

noteikumos balstītu starptautisko kārtību un palīdzētu apmierināt pieaugošās humanitārās vajadzības.  

Es centīšos SHT vēl vairāk pacelt uz augšu politisko prioritāšu sarakstā, lai mēs varētu pilnībā izmantot ES ietekmi 

un stiprināt ES humanitāro diplomātiju un Eiropas komandas pieeju. Tāpēc kopā ar AP/PV es gatavojos izstrādāt 

plānu, kā mūsu iesaisti padarīt ietekmīgāku, galveno uzmanību pievēršot starptautiskajām humanitārajām tiesībām, 

civiliedzīvotāju aizsardzībai konfliktos un humānās palīdzības pieejamībai. ES un tās dalībvalstīm ir jāpauž 

stingrāka nostāja. Varat būt pārliecināti, ka es stingri vērsīšos pret SHT pārkāpumiem neatkarīgi no tā, kur tie 

notiek, kā arī atbalstīšu pasākumus, kas veicina to novēršanu. Esmu apņēmusies kopā ar ES dalībvalstīm veicināt 

SHT, izmantojot diplomātiskās misijas un augsta līmeņa pasākumus daudzpusējos forumos un Eiropas Humānās 

palīdzības forumā. Esmu arī apņēmusies turpināt cieši sadarboties ar Starptautisko Sarkanā Krusta komiteju 

(SSKK), lai novērstu SHT pārkāpumus un veicinātu to ievērošanu. Savu pilnvaru laikā es atbalstīšu pasākumus, 

kas pastiprina starptautisko humanitāro tiesību uzraudzību un veicina uz pierādījumiem balstītu aizstāvību.  

Iesaistīšanās humanitārajā diplomātijā Eiropas Savienībai nav nekāds jaunums. Mēs jau ļoti aktīvi strādājam pie 

veicināšanas un diplomātijas, lai nodrošinātu humānās palīdzības piekļuvi konflikta zonām un novērstu 

starptautisko humanitāro tiesību pārkāpumus, piemēram, bada izmantošanu par kara ieroci vai humānās palīdzības 

un veselības aprūpes darbinieku aizsardzību pret uzbrukumiem. Tomēr jauni izaicinājumi prasa spēcīgāku un 

saskaņotāku pieeju. Es vēlētos panākt sistemātiskāku un koordinētāku pieeju no visu attiecīgo ES dalībnieku puses. 

Tāpēc es ar nepacietību gaidu sadarbību ar dalībvalstīm un Eiropas Parlamentu, lai nodrošinātu spēcīgu Eiropas 

komandas pieeju jautājumā, kas ir tik ļoti svarīgs tik daudzu cilvēku dzīvē. 

 

5. Pārtikas trūkums un nepilnvērtīgs uzturs 

Kā jūs stiprināsiet ES ārkārtas reaģēšanas mehānismus, lai risinātu ar badu, nepilnvērtīgu uzturu un klimata 

pārmaiņu ietekmi saistītos jautājumus? Konkrētāk, ņemot vērā Krievijas kara Ukrainā postošo ietekmi uz 

Ukrainas graudu eksportu, kā jūs esat paredzējusi turpmāk nodrošināt šo eksportu uz jaunattīstības valstīm, lai 

novērstu pārtikas trūkuma saasināšanos pasaulē? Kādus ilgtermiņa risinājumus papildus tūlītējai reaģēšanai 

ārkārtas situācijās jūs ierosināt, lai novērstu pārtikas trūkuma un nepilnvērtīga uztura pamatcēloņus plašākas 

attīstības politikas ietvaros un ciešā sadarbībā ar mūsu starptautiskajiem partneriem? Kā konkrēti jūs plānojat 

sadarboties ar EĀDD un dalībvalstīm, lai pastiprinātu ES centienus, kuru mērķis ir novērst klimata pārmaiņu un 

konfliktu izraisītu badu un uzlabot pārskatatbildību situācijās, kad badu izmanto kā kara ieroci? 

ES ir starp vadošajiem humānās palīdzības sniedzējiem, un pārtikas palīdzība un atbalsts ar uzturu ir galvenā 

vajadzība, kas tiek apmierināta ar ES humāno palīdzību. Pēdējo divu gadu laikā vien ES ir piešķīrusi vairāk nekā 

1,7 miljardus EUR humānajai palīdzībai pārtikas un uztura jomā, galveno uzmanību pievēršot valstīm, kurām tā 

visvairāk vajadzīga, īpaši Subsahāras Āfrikā. 

Tomēr vajadzības turpina pieaugt: pārtikas trūkums pēdējos gados ir krasi palielinājies un ir rekordaugstā līmenī – 

to uz plaši izplatītas nabadzības un nevienlīdzības fona vēl pastiprina konflikti un nedrošība, klimata pārmaiņu un 

ekonomikas lejupslīdes pastiprinošā ietekme un Krievijas agresijas kara pret Ukrainu ietekme.  Tādējādi, 

visticamāk, turpmākajos gados būtiska nozīme būs pienācīgam atbalsta ar pārtiku un uzturu līmenim, un esmu 

apņēmusies nodrošināt, ka ES to spēs sniegt. Tomēr ar finansējumu vien nepietiek. Esmu pārliecināta, ka atbalsts 

ar pārtiku un uzturu ir jāsniedz efektīvāk, uzlabojot mērķorientāciju un palielinot skaidras naudas palīdzības 

izmantošanu, jo tā ir cieņpilnāka, lētāka un veicina vietējās ekonomikas noturību. Mums būtu arī jāizmanto 

digitālie rīki un jāveicina prognozējoša rīcība. 

Protams, bada problēmu nevar atrisināt ar humāno palīdzību vien. Mums ir jāieņem pārveidojoša pieeja, kurā 

līdztekus plaša mēroga ārkārtas centieniem tiek integrēti miera, profilakses un attīstības pasākumi, lai pārtrauktu 

pārtikas trūkuma un uztura nepietiekamības ciklu. Es pastiprināšu centienus uzlabot sadarbību un koordināciju gan 

starp humānās palīdzības, attīstības un miera veidošanas dalībniekiem, gan ar AP/PV un starptautisko partnerību 

komisāru, lai risinātu gan pārtikas krīžu pamatcēloņus, gan to sekas. Pārtikas palīdzība ir jāapvieno ar ilgtermiņa 

ieguldījumiem ilgtspējīgā lauksaimniecībā un pārtikas ražošanā un agrīnās brīdināšanas sistēmās, lai mazinātu 

klimata ietekmi uz pārtikas ražošanu, kā arī ar spēcīgiem diplomātiskiem centieniem atrisināt konfliktus, kas ir 

vieni no galvenajiem pārtikas trūkuma izraisītājiem.  

Šajā kontekstā, kā izklāstīts manā pilnvarojuma vēstulē, es ES līmenī sadarbošos ar citiem kolēģijas locekļiem 

virzībā uz visaptverošu pieeju nestabilitātei [skatīt arī atbildi uz 4. jautājumu], lai nodrošinātu pienācīgus 
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ieguldījumus pret klimata pārmaiņām noturīgu pārtikas sistēmu izveidē, un turpināšu strādāt plašāk, tostarp ar 

dalībvalstīm, lai nodrošinātu, ka minētais paliek prioritāte visā ES pārtikas palīdzībā. Tāpat apņemos arī pastiprināt 

to, kā tiek īstenota 2022. gada Eiropas komandas stratēģija reaģēšanai uz globālo pārtikas trūkumu, strādājot pie 

tā, lai humānās palīdzības un attīstības jomas dalībnieki gan no ES dienestiem, gan no dalībvalstīm panāktu 

kopīgus rezultātus.  

Ārpus ES es nodrošināšu mūsu pastāvīgu iesaisti globālajās pārtikas nodrošinājuma platformās un iniciatīvās, 

piemēram, Globālajā pārtikas krīžu tīklā, lai ievērotu starptautiskās humanitārās tiesības un pilnībā īstenotu ANO 

Drošības padomes Rezolūciju Nr. 2417, kurā nosodīta bada kā kara ieroča izmantošana. Turpināšu palielināt 

sabiedrības informētību un iestāties par pārskatatbildību situācijās, kad bads tiek izmantots kā kara ierocis, un par 

SHT ievērošanu.  Šie centieni ietvers arī sadarbību ar AP/PV un dalībvalstīm, lai nodrošinātu, ka tiek darīts viss 

iespējamais attiecībā uz atbilstības nodrošināšanu šajā jautājumā, un tie būs arī daļa no manas pieejas humanitārajai 

diplomātijai [skatīt arī atbildi uz 4. jautājumu].  

Ir jānodrošina piekļuve humānajai palīdzībai, un mums ir jāpanāk, ka nodrošinātība ar pārtiku paliek prioritāte. 

Krievijas iebrukums Ukrainā ir būtiski palielinājis globālo pārtikas nodrošinājuma krīzi, paaugstinot cenas un 

traucējot tirgu darbību. Kopš 2022. gada ES solidaritātes joslām un Ukrainas 2023. gada Melnās jūras koridoram 

ir bijusi būtiska nozīme, lai saglabātu Ukrainas pārtikas eksporta dinamiku un stabilizētu globālās cenas. ES ir 

jāsaglabā apņemšanās turpināt šo centienu īstenošanu. Vienlaikus mums ir jānodrošina, ka pārtika neatkarīgi no 

tās izcelsmes sasniedz tos, kam tā ir visvairāk vajadzīga. Lai to panāktu, es turpināšu veicināt efektīvu pārtikas 

palīdzību, katrai situācijai izmantojot labāko pieeju.  

Lai risinātu šīs problēmas un nodrošinātu, ka ES humānā palīdzība ar pārtiku un uzturu atbilst konkrētajām 

vajadzībām, mana pilnvaru termiņa pirmajos mēnešos es plānoju atjaunināt ES humānās palīdzības politikas 

pamatnostādnes pārtikas palīdzības jomā. 

 

Vides, sabiedrības veselības un pārtikas nekaitīguma komitejas uzdotie jautājumi  

6. Kā jūs plānojat nodrošināt pietiekamus resursus pašreizējā un nākamajā DFS, lai uzlabotu krīžu pārvarēšanu 

un gatavību krīzēm? Kā jūs nodrošināsiet to, lai reģioniem un kopienām, kas bieži saskaras ar dabas katastrofām, 

piemēram, dabas ugunsgrēkiem un sausumu, būtu taisnīga piekļuve nepieciešamajiem finanšu resursiem? Kādus 

konkrētus pasākumus jūs ierosināsiet, lai stiprinātu gatavību krīzēm, jo īpaši ar Savienības civilās aizsardzības 

mehānisma (UCPM), Ārkārtas reaģēšanas koordinēšanas centra (ERCC) un rescEU palīdzību? Kāds ir šo 

pasākumu, tostarp UCPM pārskatīšanas, konkrētais grafiks? Vai jūs esat paredzējusi izveidot vairāk pastāvīgu 

resursu kopumu reaģēšanai uz dažāda veida katastrofām, kuri līdzinātos pastāvīgajai glābšanas flotei meža 

ugunsgrēku dzēšanai? Vai varat sīkāk izklāstīt Eiropas civilās aizsardzības mehānisma būtību un tā mijiedarbību 

ar UCPM? Kā jūs veicināsiet dalībvalstu sadarbību, lai uzlabotu gatavību riskiem un ārkārtas situācijām drošības 

un veselības jomā?  

Ņemot vērā ekstrēmo laikapstākļu gadījumu skaita pieaugumu un drošības apdraudējumu mainīgo raksturu ES, ir 

svarīgi, lai ES izstrādātu visaptverošāku un integrētāku pieeju riska un krīžu pārvarēšanai.  

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es vadīšu vērienīgas Savienības krīžgatavības stratēģijas izstrādi un 

īstenošanu ciešā sadarbībā ar citiem komisāriem, cita starpā pamatojoties uz bijušā Somijas prezidenta S. Nīnistes 

īpašo ziņojumu par civilo un aizsardzības gatavību. Es plānoju nākt klajā ar šo stratēģiju sava pilnvaru termiņa 

sākumā. 

Savienības krīžgatavības stratēģijā varētu izmantot plašu “gatavības” definīciju, ietverot arī noturības veidošanas 

un katastrofu riska pārvaldības koncepcijas, tādējādi nodrošinot visaptverošu stratēģisku un starpnozaru pieeju 

katastrofu un krīžu pārvarēšanai turpmākajos gados. Šīs stratēģijas mērķis varētu būt: 1) visu apdraudējumu pieeja: 

pāreja no reaģēšanas uz proaktīvāku krīzes pārvarēšanas režīmu ES līmenī; 2) visu pārvaldības līmeņu pieeja: 

visaptverošāka un integrētāka pieeja Eiropas krīžu pārvarēšanai dažādās nozarēs un pārvaldības līmeņos un 3) 

visas sabiedrības pieeja: plašāka gatavības un noturības kultūras attīstība Eiropā.  

Savienības civilās aizsardzības mehānisms (UCPM), Ārkārtas reaģēšanas koordinācijas centrs (ERCC), kā arī tā 

RescEU spējas būs svarīgi šīs visaptverošās Savienības krīžgatavības stratēģijas elementi, jo tie ir vispāratzīti, 

uzticami un ļoti funkcionāli instrumenti, kas dalībvalstīm ir pieejami, lai novērstu katastrofas un ārkārtas situācijas, 

sagatavotos tām un reaģētu uz tām.  
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Tāpēc Savienības krīžgatavības stratēģijas tvērumā es plānoju izskatīt iespēju ierosināt pārskatīt UCPM un tā 

ERCC un RescEU komponentus.  

ERCC ir izrādījies īpaši veiksmīgs, koordinējot palīdzības sniegšanu, vienlaikus reaģējot uz ilgstošām, sarežģītām 

un starpnozaru krīzēm (piemēram, Covid-19 un Krievijas agresijas karu pret Ukrainu, konfliktu Tuvajos 

Austrumos) un klimata pārmaiņu izraisītām krīzēm (savvaļas ugunsgrēkiem, plūdiem vai vētrām). Ja mani 

apstiprinās komisāres amatā, es turpināšu strādāt pie tā, lai stiprinātu ERCC kā ES krīžu koordinācijas centra lomu 

un stiprinātu tā spējas paredzēt krīzes, sagatavoties tām un reaģēt uz tām. Tas būs laika ziņā prioritārs jautājums. 

RescEU – pirmā Eiropas civilās aizsardzības spēju stratēģiskā rezerve – ir svarīgs UCPM komponents un apliecina 

ES solidaritāti praksē. Ir ļoti nozīmīgi saglabāt šo stratēģisko rezervi un vajadzības gadījumā to vēl vairāk uzlabot. 

Tajā pašā laikā mums būtu jāsaglabā spēcīga dalībvalstu savstarpējās palīdzības sistēma, kas šobrīd ietver 

brīvprātīgu “Eiropas civilās aizsardzības rezervi”, savstarpēju vienāda līmeņa ekspertu atbalstu un citus spēju 

veidošanas instrumentus. 

Mana prioritāte ir esošo rescEU spēju saglabāšana un papildināšana. Turklāt, ņemot vērā strauji augošos klimata 

un drošības riskus, es cieši sadarbošos ar dalībvalstīm, lai vēl vairāk paplašinātu rescEU spējas, piemēram, tādās 

jomās kā meža ugunsgrēku dzēšana, energoaprīkojums, medicīniskie pretlīdzekļi, kā arī medicīniskās evakuācijas 

un patversmju nodrošināšanas spējas. Tāpat mums būs jāapsver jaunu spēju attīstīšana attiecībā uz jauniem 

apdraudējumiem ES līmenī. Tas varētu uzlabot ES gatavību stāties pretī plašākam katastrofu klāstam, tostarp 

infrastruktūras atteicei, konflikta situācijām un hibrīddraudiem. Es pievērsīšos šim jautājumam konkrētāk, 

strādājot pie Savienības krīžgatavības stratēģijas. 

Turklāt Savienības krīžgatavības stratēģijas svarīga dimensija būs Eiropas civilās aizsardzības mehānisma izstrāde. 

Uzskatu, ka šī iniciatīva ir iespēja novērst pastāvošos būtiskos trūkumus , kuri pastāv iedzīvotāju un kopienu 

iesaistē savas noturības stiprināšanā, kā arī aktīvā līdzdalībā civilmilitārās sadarbības jomā. Iedzīvotāji, 

nevalstiskās organizācijas un privātais sektors ir svarīgi partneri mūsu sabiedrības noturības uzlabošanā. Vairākās 

dalībvalstīs jau ir sākušās diskusijas par mūsdienīgu civilās aizsardzības koncepciju. Es kopā ar dalībvalstīm un 

Eiropas Parlamentu vēlos izmantot šīs pārdomas par pamatu, lai turpinātu attīstīt sabiedrības noturību visā 

Savienībā. 

Lai balstītos uz esošajām struktūrām, kas ir izrādījušās veiksmīgas, kā arī lai izvairītos no krīžu pārvarēšanas 

sistēmas turpmākas sadrumstalotības, civilās aizsardzības mehānisma izstrāde būs cieši saistīta ar esošajām 

struktūrām un tās papildinās – es šeit runāju par Savienības civilās aizsardzības mehānismu un Ārkārtas reaģēšanas 

koordinēšanas centru. 

Konkrēti veselības drošības jomā es strādāšu priekšsēdētājas izpildvietnieka(-ces) cilvēku, prasmju un 

sagatavotības jautājumos vadībā un ciešā sadarbībā ar veselības un dzīvnieku labturības komisāru(-i), lai stiprinātu 

veselības jomas gatavības un reaģēšanas spējas ES, jo īpaši izmantojot jaunu stratēģiju ar mērķi atbalstīt 

medicīnisko pretlīdzekļu pieejamību sabiedrības veselības apdraudējumu novēršanai, un plašāku ES krājumu 

veidošanas stratēģiju. Mēs arī turpināsim veicināt sadarbību starp dalībvalstīm un atbalstīt tās, lai nodrošinātu 

augsta līmeņa gatavību valstu līmenī. Jaunās Komisijas darba pirmajos mēnešos ir paredzēts pieņemt Savienības 

plānu veselības krīzes un pandēmijas gadījumiem (“Savienības prevencijas, gatavības un reaģēšanas plānu”), un 

tas nodrošinās sadarbību starp dalībvalstīm nopietnu pārrobežu veselības apdraudējumu novēršanā, gatavībā tiem 

un, kas ir svarīgi, reaģēšanas uz tiem laikā. Tas tiks katru gadu apspriests ar dalībvalstīm un regulāri atjaunināts, 

lai ņemtu vērā pastāvīgi mainīgo apdraudējumu ainu.  

Dalībvalstu sadarbība nopietnu pārrobežu veselības apdraudējumu jomā notiek Veselības drošības komitejā, kura 

ir un arī turpmāk būs mūsu gatavības un reaģēšanas satvara veselības jomā centrālais elements. Es atbalstīšu 

centienus vēl vairāk stiprināt krīžgatavības instrumentus un regulāri tos izmēģināt. Šie instrumenti ietver ES 

agrīnās brīdināšanas un reaģēšanas sistēmu (EWRS), kas ik dienu visu diennakti nodrošina nopietnu pārrobežu 

veselības apdraudējumu rašanās vai attīstības uzraudzību, ES references laboratorijas sabiedrības veselības jomā, 

kuras var sniegt atbalstu bioloģisko apdraudējumu ātrai atklāšanai, un ES Veselības jautājumu darba grupu.  

Mūs gaida nākamās daudzgadu finanšu shēmas un tās instrumentu izstrāde. Vēlos nodrošināt, ka mēs turpināsim 

veidot stingrāku pieeju Eiropas krīžu pārvarēšanai un civilajai gatavībai, pārejot no reaģēšanas uz proaktīvu 

gatavību.  
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7. Jūsu pilnvarojuma vēstulē ir izklāstīti vairāki mērķi, lai paplašinātu krīzes pārvarēšanas spējas. Īpaši ņemot 

vērā veselības jomas gatavību, kā, jūsuprāt, pārvarēt finansēšanas problēmas saistībā ar nesenajiem budžeta 

samazinājumiem citām programmām, piemēram, programmai “ES — veselībai” un “Apvārsnis Eiropa”, un 

problēmas, ko rada konkurējošas politiskās prioritātes, kuras jau ir ietekmējušas HERA ĢD veicamās darbības 

un projektus? Ņemot vērā iepriekš minēto, kā jūs domājat uzlabot veselības jomas gatavību un kā jūs paredzat 

šādu darbību turpmāku finansēšanu? Vai jūs plānojat palielināt HERA spējas un, ja plānojat, tad kādā veidā? 

Vai varat sīkāk izklāstīt plašākas ES krājumu veidošanas stratēģijas izstrādi? Kā jūs nodrošināsiet, ka paredzētās 

gatavības un krājumu veidošanas stratēģijas nodrošina līdzsvaru starp pietiekamām rezervēm un deficīta 

novēršanu dalībvalstīs un citās valstīs, tostarp globālajos dienvidos? 

Pēc Covid-19 pandēmijas ES ir atbalstījusi dalībvalstu centienus stiprināt gatavību veselības drošības jomā un 

veselības sistēmu noturību. Šīs problēmas risināšana nozīmēja vēl nepieredzētu koordināciju un finansiālu 

atbalstu. 

ES līmenī lielākā un vērienīgākā ES finanšu programma, kas līdz šim bija veltīta tikai veselībai, proti, programma 

“ES – veselībai”, tika izveidota kā pamats atjaunotajam impulsam veselības drošības un gatavības politikā un 

Eiropas veselības savienībā. Ievērojama tās budžeta daļa ir atvēlēta cilvēku aizsardzībai pret nopietniem 

pārrobežu veselības apdraudējumiem un veselības jomas gatavības veicināšanai, jo īpaši, lai uzlabotu valstu 

uzraudzības sistēmas (aptuveni 85 miljoni EUR) un novērstu rezistenci pret antimikrobiāliem līdzekļiem (50 

miljoni EUR). Ieguldījumi veselības jomas gatavības pasākumos un veselības sistēmu vispārējā noturībā būtu 

jāuzskata par ieguldījumu, nevis par izmaksām gan valstu, gan Eiropas līmenī. Turklāt programmas “ES – 

veselībai” finansējums ir ticis mobilizēts, lai ātri reaģētu uz citām jaunām problēmām, tostarp globālām veselības 

problēmām, piemēram, pērtiķu baku uzliesmojumu Āfrikā, un lai uzlabotu veselības aprūpi Ukrainas bēgļiem un 

pārvietotajām personām. 

Darbojoties pašreizējās daudzgadu finanšu shēmas ietvaros, es maksimāli izmantošu katru pieejamo finansējuma 

euro. 

Attiecībā uz gatavību krīzēm un reaģēšanu uz tām HERA pienākums ir stiprināt veselības jomas gatavību un 

reaģēšanu ES, cita starpā palīdzot nodrošināt, ka vajadzības gadījumā ir pieejami medicīniskie pretlīdzekļi. Ja mani 

apstiprinās, es sadarbošos ar visiem pārējiem attiecīgajiem kolēģijas locekļiem, lai izstrādātu vērienīgu stratēģiju 

ar mērķi atbalstīt piekļuvi medicīniskiem pretlīdzekļiem un to pieejamību – no apdraudējumu agrīnas atklāšanas 

līdz jaunu medicīnisko pretlīdzekļu izstrādei, to masveida ražošanai un ātrai ieviešanai visā Eiropā un ārpus tās. 

Uzskatu, ka šī jaunā Medicīnisko pretlīdzekļu stratēģija ir iespēja piedāvāt visaptverošu pieeju – no draudu 

novērtēšanas līdz pētniecības atbalstam, ražošanas palielināšanai krīžu laikā un krājumu veidošanai. Saistībā ar 

gatavošanos ķīmiskiem, bioloģiskiem, radioloģiskiem un kodoldraudiem (CBRN) un pamatojoties uz plašāku 

krājumu veidošanas stratēģiju, tiktu izmantoti tādi instrumenti kā kopīgs iepirkums. Turklāt es izmantošu HERA 

speciālās zināšanas, lai sagatavotu turpmāko Savienības krīžgatavības stratēģiju pilnīgā sadarbībā ar citu komisāru 

kompetences jomām. Visbeidzot, bet ne mazāk svarīgi – ļoti nozīmīgs būs HERA sagatavošanas darbs attiecībā uz 

Kritiski svarīgo zāļu aktu, lai novērstu kritiski svarīgu zāļu trūkumu ar mērķi tādējādi novērst krīzes veselības 

jomā. Ja mani apstiprinās šajā amatā, es šajos jautājumos ļoti cieši sadarbošos ar veselības un dzīvnieku labturības 

komisāru(-i).  

Viena no galvenajām Covid-19 pandēmijas laikā gūtajām atziņām ir tas, cik svarīgi krīzes laikā ir ātri izvietot 

pirmās nepieciešamības medicīnas preces. Neviens nav drošībā, kamēr visi nav drošībā. Tas bija iemesls, kāpēc 

2020. gadā tika izveidota pirmā ES mēroga kritiski svarīga medicīniskā aprīkojuma rezerve, izmantojot rescEU 

krājumus. Kopš tā laika ir izveidoti daudzi citi rescEU krājumi. Ir ārkārtīgi svarīgi, lai ES un dalībvalstis turpinātu 

ieguldīt pienācīgu medicīnisko pretlīdzekļu nodrošināšanā pareizajos daudzumos. Tomēr mums ir jāracionalizē 

finansējums, piešķirot to mērķtiecīgām stratēģiskām prioritātēm.  

 

Ja mani apstiprinās šajā amatā, es plānoju cieši sadarboties ar citiem komisāriem, lai izstrādātu visaptverošu ES 

krājumu veidošanas stratēģiju. Šī stratēģija vēl vairāk stiprinās mūsu krājumu veidošanas spējas ES līmenī un 

atbalstīs krājumu veidošanu valstu līmenī, pastiprinot krājumu plānošanu, izstrādi un īstenošanu, lai sabiedrības 

veselības ārkārtas situācijās varētu ātri ieviest medicīniskos pretlīdzekļus.  Es sekmēšu rūpīgu un ciešu 

koordināciju ar dalībvalstīm, lai izvairītos no nekoordinētiem risinājumiem stratēģisko inventarizāciju jautājumā, 

kas radītu nelīdzsvarotību un palielinātu deficīta risku dalībvalstīs un trešās valstīs. Esmu apņēmusies stiprināt 

mūsu krīzes pārvarēšanas un reaģēšanas mehānismu, lai turpinātu pāreju no reakcijas uz proaktīvu gatavību. 
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Lai stiprinātu ES veselības drošību, mums būtu arī jāstiprina saiknes ar globālajiem partneriem ar mērķi stiprināt 

globālo veselības drošību, izmantojot ES Eiropas komandas pieeju, kas tika testēta Covid-19 laikā un nesen pērtiķu 

baku krīzes laikā. Tāpēc es, sadarbojoties ar citiem komisāriem, turpināšu sniegt ieguldījumu, lai 

stiprinātu globālo gatavību ārkārtas situācijām veselības jomā un reaģēšanu uz tām, kas veidojas 

arī PVO kontekstā ar Starptautiskajiem veselības aizsardzības noteikumiem un plānoto 

nolīgumu par pandēmijām. 
 

8. Kādus īpašus pasākumus jūs veiksiet, lai nodrošinātu, ka katastrofu novēršanas pasākumi tiek integrēti citās ES 

politikas jomās? Ņemot vērā klimata pārmaiņu izraisīto ekstrēmu laikapstākļu notikumu biežumu, kādas, jūsuprāt, 

ir sinerģijas iespējas starp UCPM un gaidāmo klimatadaptācijas plānu? Kādus konkrētus pasākumus jūs esat 

paredzējusi veikt kopā ar dalībvalstīm, kuras saskaras ar lielu sausumu? Kā jūs nodrošināsiet, ka gatavība klimata 

riskiem un pielāgošanās klimata pārmaiņām tiek pienācīgi iekļauta arī ES politikā, kas saistīta ar lauksaimniecību 

un pārtiku? 

Katastrofu novēršanas nozīme palielinās, un klimata pārmaiņu ietekme un izmaksas kļūst arvien jūtamākas. Ja 

mani apstiprinās komisāres amatā, es nākamajā Komisijā strādāšu, lai šajā ziņā īstenotu patiesi visaptverošu pieeju, 

kas galu galā būs arī jaunās Savienības krīžgatavības centrā. 

Es atbalstīšu kopējus politikas mērķus katastrofu novēršanas jomā, sevišķi būtiski svarīgās nozarēs. Šajā ziņā 

nozīmīgas iniciatīvas citstarp ir Eiropas Klimatadaptācijas plāns, Ūdensapgādes noturības iniciatīva un redzējums 

par lauksaimniecības un pārtikas nozari.  

Pielāgošanās klimata pārmaiņām nozīmē proaktīvi ieviest pasākumus, kas ierobežo palielinātā klimata 

apdraudējuma postošo potenciālu. Tāpēc es pilnībā atbalstīšu to, lai nodrošinātu, ka visas investīcijas pēc būtības 

ir strukturāli noturīgas pret nākotnes katastrofām, kas saistītas ar klimatu. Turklāt es sekmēšu “viedu” prevenciju, 

kas sniedz arī ekonomiskus un sociālus ieguvumus mūsu sabiedrībai un iedzīvotājiem. Tas cita starpā ietver arī ES 

lauksaimniecības un pārtikas politiku. Protams, es centīšos nodrošināt, ka UCPM solidaritātes mehānismi 

pievēršas arī klimata apdraudējumiem.  

Mēs visi esam pieredzējuši gan nesenos dramatiskos plūdus Centrāleiropā, gan ugunsgrēkus un pieaugošo sausumu 

Dienvideiropā, kas vēlreiz parādīja ūdens cikla izšķirošo lomu katastrofu riska pārvaldībā un steidzamo 

nepieciešamību pastiprināt prevenciju, lai novērstu ar ūdeni saistītus riskus. Es būšu gatava atbalstīt darbu pie 

Eiropas Ūdens resursu noturības stratēģijas, kurā būs vajadzīga gatavības pieeja. Tāpat es sadarbošos ar citiem 

komisāriem, lai veicinātu pielāgošanos klimata pārmaiņām un sniegtu ieguldījumu darbā pie Klimatadaptācijas 

plāna. Es centīšos arī sekmēt to, ka mūsu lauksaimniecības un pārtikas nozares ilgtspēja ietver noturības pret 

katastrofām aspektus.  

 

Pilsoņu brīvību, tieslietu un iekšlietu komitejas uzdotie jautājumi 

9. Gatavība  

Viena no jūsu atbildības jomas prioritātēm būs gatavība un krīžu pārvarēšana. Šis darbs būs jāveic, ņemot vērā 

jaunus draudus un hibrīduzbrukumus, kam ir gan iekšēja, gan ārēja dimensija un kas apdraud ne tikai mūsu 

kritisko infrastruktūru un sabiedrisko pamatpakalpojumu darbību, bet arī mūsu iedzīvotāju drošību un labklājību, 

kā arī mūsu ekonomikas stabilitāti un labklājību. Šajā sakarībā jūs būsiet atbildīga par ES gatavībai paredzētas 

Savienības stratēģijas izstrādes un īstenošanas pārraudzību, koncentrējoties uz turpmāku potenciālu tiesību aktu 

par ES gatavību. Kādus pasākumus jūs veiksiet, lai izstrādātu šādu stratēģiju? Kā jūs nodrošināsiet, ka šajā 

stratēģijā tiek pilnībā iesaistīti dažādi pārvaldes līmeņi, privātais sektors un pilsoniskā sabiedrība, vienlaikus 

respektējot valstu kompetenci? Un kā jūs plānojat stiprināt ES gatavības kultūru mūsu publiskajās debatēs?  

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es vadīšu vērienīgas Savienības krīžgatavības stratēģijas izstrādi un 

īstenošanu ciešā sadarbībā ar citiem komisāriem, AP/PV un dalībvalstīm. Cita starpā balstīšos uz bijušā Somijas 

prezidenta S. Nīnistes īpašo ziņojumu par civilo un aizsardzības gatavību. 
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Ņemot vērā Eiropas jauno krīžu pārvarēšanas realitāti, ievērojot jaunus un pieaugošus iekšējās un ārējās drošības 

apdraudējumus un klimata pārmaiņu pieaugošo ietekmi, Savienības krīžgatavības stratēģija ir svarīgs instruments, 

lai panāktu kopīgu redzējumu par mūsu sabiedrības, iedzīvotāju un kritiskās infrastruktūras faktisko gatavību, jo 

tā ir būtisks nosacījums mūsu ekonomikas stabilitātes un labklājības nodrošināšanai. 

Savienības krīžgatavības stratēģijā tiks atzīta vienotā tirgus nozīme – tas sniedz būtisku ieguldījumu ES IKP un 

skar gandrīz 450 miljonus iedzīvotāju. Nesenās krīzes ir parādījušas, cik vienotais tirgus var būt neaizsargāts, kad 

rodas traucējumi, un cik lielā mērā Eiropas ekonomika paļaujas uz labi funkcionējošu vienoto tirgu. Iekšējā tirgus 

ārkārtējā stāvokļa un noturības akts (ITĀSNA), kas oficiāli parakstīts 2024. gada oktobrī, kalpos par pamatu 

funkcionējošam vienotajam tirgum krīzes laikā un aizsargās preču un pakalpojumu brīvu apriti un personu brīvu 

pārvietošanos. ITĀSNA nodrošinās kopīgas mācības ar dalībvalstīm liela mēroga krīzes simulācijām, nodrošinot 

gatavību scenārijiem, kas varētu traucēt vienotā tirgus darbību. ITĀSNA padome, kas atbild par pārvaldību un 

stratēģisko uzraudzību, veicinās sadarbību starp dalībvalstīm, Komisiju un Eiropas Parlamentu. Turklāt vieta pie 

galda paredzēta arī nozaru ieinteresētajām personām, tostarp MVU, lai nodrošinātu, ka uzņēmumi var gan dot 

ieguldījumu gatavības pasākumos, gan gūt labumu no tiem. 

Savienības krīžgatavības stratēģijā tiks izmantota plaša “gatavības” definīcija, ietverot arī noturības veidošanas un 

katastrofu riska pārvaldības koncepcijas, tādējādi nodrošinot visaptverošu stratēģisku pieeju katastrofu un krīžu 

pārvarēšanai turpmākajos gados. Šajā stratēģijā galvenā uzmanība varētu būt pievērsta integrētai un visu 

apdraudējumu pieejai, visu pārvaldības līmeņu pieejai un visas sabiedrības pieejai.   

1. Integrēta un visu apdraudējumu pieeja: pāreja uz proaktīvāku krīzes pārvarēšanas režīmu ES līmenī, jo 

katastrofas un krīzes kļūst arvien sarežģītākas, notiek vienlaikus un saasina cita citu, radot pārplūšanas efektu 

dažādās nozarēs un pārvaldes līmeņos. Lai labāk izprastu un prognozētu šādas katastrofas un krīzes nākotnē, 

es nodrošināšu spēju stiprināšanu stratēģiskās prognozēšanas, paredzēšanas, riska analīzes, agrīnās 

brīdināšanas, atklāšanas un analīzes jomā. Turklāt es sadarbošos ar kolēģiem Komisijā, lai vēl vairāk integrētu 

riska pārvaldību un novēršanu, kā arī pielāgošanos klimata pārmaiņām būtiskās Eiropas sabiedrības un 

ekonomikas nozarēs; dalībvalstīm un vietējām pašvaldībām ir labāk jāizmanto esošie reģionālie un kohēzijas 

fondi, lai palielinātu savu gatavības līmeni.  

2. Visu pārvaldības līmeņu pieeja: visaptverošāka un integrētāka pieeja Eiropas krīžu pārvarēšanai, jo 

sarežģītas katastrofas vai krīzes gadījumā dažādiem pārvaldes elementiem – no reģionālā līdz valsts un ES 

līmenim – ir netraucēti jāsadarbojas, lai aizsargātu iedzīvotājus. Es arī izvērtēšu, vai ir vajadzīgi tiesību akti 

ES gatavības jomā, kas varētu atbalstīt kopīgu standartu un pamatnostādņu noteikšanu un pēc iespējas 

efektīvāk saskaņot ES un valstu centienus.   

3. Visas sabiedrības pieeja: plašāka gatavības un noturības kultūras izveide Eiropā, jo kolektīvās gatavības 

nodrošināšana ir iespējama tikai tad, ja aktīvi iesaistās visas attiecīgās ieinteresētās personas, tostarp privātais 

sektors, rūpniecība un uzņēmumi, kā arī zinātnieku aprindas un jo īpaši vietējās kopienas un iedzīvotāji.  

Šajos visdažādāko krīžu laikos visaptveroša pieeja ES gatavībai ir mūsu kopējās interesēs. Es pielikšu visas pūles, 

lai cieši sadarbotos ar dalībvalstīm ar mērķi tās atbalstīt valstu krīžu pārvarēšanas politikas un darbību stiprināšanā 

un saņemtu to atbalstu nepieciešamajam darbam ES līmenī. 

 

10. Diskriminācijas novēršana un citi tiesību akti līdztiesības jomā 

Kā jūs esat paredzējusi novērst nepilnības spēkā esošajos ES diskriminācijas novēršanas tiesību aktos un 

nodrošināt ES rasisma apkarošanas un diskriminācijas novēršanas tiesību aktu efektīvu izpildi, kā arī pie 

minoritātēm piederošu personu tiesību stiprināšanu? Kādi ir jūsu plāni attiecībā uz to, lai pārvarētu politisko 

bloķēšanu Padomē attiecībā uz horizontālo diskriminācijas novēršanas direktīvu un kādas ir jūsu ieceres attiecībā 

uz pašreizējo priekšlikumu, ņemot vērā EP nostāju? Kā jūs plānojat atbloķēt priekšlikumu, lai paplašinātu ES 

noziegumu jomu sarakstu, iekļaujot tajā naida runu un naida noziegumus, un kādus papildu pasākumus jūs 

veiksiet, lai apkarotu šos noziegumus? Kā jūs uzraudzīsiet to, vai Direktīva par vardarbības pret sievietēm un 

vardarbības ģimenē apkarošanu tiek īstenota saskaņā ar Stambulas konvenciju? Vai plānojat pārskatīt minētās 

direktīvas darbības jomu, lai iekļautu uz piekrišanu balstītu izvarošanas definīciju? Vai jūs atbalstīsiet LESD 83. 

pantā izklāstītā pašreizējā ES noziegumu jomu saraksta paplašināšanu, lai tajā skaidri iekļautu ar dzimumu 

saistītu vardarbību, un kādas citas darbības jūs plānojat veikt, lai apkarotu šādu vardarbību, tostarp ar dzimumu 

saistītu kibervardarbību? Kāda ir jūsu stratēģija cīņai pret iebiedēšanu tiešsaistē un — saistībā ar draudiem 

tiešsaistē — kā jūs pievērsīsieties bērnu un citu mazāk aizsargātu grupu aizsardzībai tiešsaistē, jo īpaši attiecībā 

uz maldinošām saskarnēm, maldinošiem un atkarību izraisošiem dizainiem un MI radītu saturu? 
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Kā jūs šajā jomā sadarbosieties ar citiem komisāriem, jo īpaši ar iekšlietu komisāru un demokrātijas, tieslietu un 

tiesiskuma komisāru?  

Pēdējos gados ir panākts ievērojams progress, stiprinot vispārējo ES tiesisko regulējumu līdztiesības un 

diskriminācijas novēršanas jomā. Tomēr, pieņemot Vienlīdzīgas attieksmes direktīvu, tiktu novērstas būtiskas 

atlikušās nepilnības ES diskriminācijas novēršanas tiesību aktos, aizsargājot ikvienu mūsu sabiedrības locekli, 

ārpus nodarbinātības jomas, uz kuru jau attiecas ES tiesību akti, pret diskrimināciju reliģijas vai pārliecības, 

invaliditātes, vecuma vai seksuālās orientācijas dēļ. Es stingri apņemos nodrošināt, ka sarunas par šo visaptverošo 

priekšlikumu arī turpmāk būs viena no nākamā pilnvaru termiņa prioritātēm, un paļaujos uz pastāvīgu Eiropas 

Parlamenta atbalstu. Padomē nesenais progress Beļģijas prezidentūras laikā ir radījis spēcīgu impulsu virzībai uz 

priekšu. Es cieši sadarbošos ar Padomes prezidējošajām valstīm un izmantošu visas iespējas, lai atbalstītu darbu 

Padomē ar mērķi panākt vajadzīgo vienprātību.  

Līdztiesības noteikumu efektīva īstenošana un izpilde joprojām ir problēma. Politikas pamatnostādnēs ir skaidri 

noteikts, ka īstenošanai vajadzētu būt starp galvenajām prioritātēm, un sevišķi līdztiesības jomā svarīga ir mūsu 

noteikumu ietekme uz indivīdiem. Tādējādi, ja mani apstiprinās, es izmantošu politikas pamatnostādnēs izklāstītos 

īstenošanas dialogus ar ieinteresētajām personām, lai apspriestu progresu un apzinātu konkrētas īstenošanas 

problēmas uz vietas: ar nepacietību gaidu rezultātu apspriešanu Eiropas Parlamentā, lai mēs varētu kopīgi strādāt 

pie risinājumiem. Es arī atbalstīšu dalībvalstis jauno tiesību aktu īstenošanā, izmantojot darbseminārus un 

vadlīnijas, kas var palīdzēt valstu iestādēm un ieinteresētajām personām, piemēram, darba devējiem, piemērot 

noteikumus uz vietas. Ir daudz labas prakses piemēru, un mums tie ir jāpopularizē. Es cieši pārraudzīšu, kā tiek 

īstenotas abas jaunās direktīvas par to līdztiesības iestāžu stiprināšanu, kuras palīdz no diskriminācijas cietušajiem.  

Ar nākamo ziņojumu par Rasu vienlīdzības direktīvu un Nodarbinātības vienlīdzības direktīvu, kas jāiesniedz 

2026. gadā, es ierosināšu īpašu uzmanību pievērst sankcijām diskriminācijas gadījumos. Kopā ar dalībvalstīm 

sekošu līdzi, lai nodrošinātu pareizu piemērošanu. Visbeidzot, es izmantošu visas Komisijai uzticētās pilnvaras, 

lai nodrošinātu acquis un attiecīgo Tiesas spriedumu pareizu īstenošanu. Piemēram, attiecībā uz LGBTIQ 

līdztiesību es pilnībā atbalstīšu demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka starp 

dalībvalstīm brīvas pārvietošanās nolūkā tiek piemēroti spriedumi par laulības atzīšanu un viendzimuma pāru 

vecāku statusu. 

Tāpat, ja mani apstiprinās šajā amatā, es atbalstīšu demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru attiecībā uz 

naida runas un naida noziegumu iekļaušanu Līguma par Eiropas Savienības darbību 83. panta “ES noziegumu” 

sarakstā, lai mudinātu Padomi vienprātīgi pieņemt vajadzīgo Padomes lēmumu. No konkrētas līdztiesības 

perspektīvas es nodrošināšu, ka darbībām naida runas un naida noziegumu apkarošanai ir nozīmīga vieta 

līdztiesības savienības stratēģijās pēc 2025. gada saistībā ar dzimumu līdztiesību, rasisma apkarošanu un LGBTIQ 

līdztiesību. Centīšos arī vērsties pret naida runu un naida noziegumiem, kas vērsti pret romiem un personām ar 

invaliditāti. Turklāt, ja mani apstiprinās, es arī cieši sadarbošos ar iekšlietu un migrācijas komisāru(-i), lai 

nodrošinātu efektīvu koordināciju starp līdztiesības savienības stratēģijām un darbu cīņā pret antisemītismu un 

ebreju dzīvesvides veicināšanā, kā arī cīņā pret naidu pret musulmaņiem. 

Dzimumu vardarbība joprojām ir briesmīga realitāte pārāk daudziem ES iedzīvotājiem, un tai nevajadzētu būt 

vietai mūsu sabiedrībā. Pēdējos gados ES ir panākusi progresu šādas vardarbības novēršanā, cietušo aizsardzībā 

un pārkāpēju sodīšanā, īpaši pieņemot direktīvu par vardarbības pret sievietēm apkarošanu un Savienībai 

pievienojoties Stambulas konvencijai. Tagad ļoti svarīga būs šīs direktīvas pilnīga īstenošana, kas paredz 

kriminālatbildību inter alia par naida runu saistībā ar dzimumu tiešsaistē un ar ko nosaka prevencijas pasākumus, 

pasākumus cietušo aizsardzībai un atbalstam, kā arī tiesu iestāžu pieejamībai cietušajiem.  Es atbalstīšu dalībvalstis 

to pienākumu īstenošanā attiecībā uz dzimumu vardarbību gan kopumā, gan īpaši attiecībā uz piekrišanas lomu 

seksuālajās attiecībās. 

Attiecībā uz izvarošanas noziegumu man žēl, ka direktīvā par vardarbību pret sievietēm nebija iespējams ES līmenī 

vienoties par izvarošanas definīciju, kas balstīta uz piekrišanas trūkumu. Empīriski pierādījumi un šobrīd publiski 

zināmie gadījumi liecina, ka definīcijas, kuru pamatā ir spēka vai draudu lietošana, ir novecojušas un ka ir 

vajadzīga moderna definīcija, kuras pamatā ir piekrišanas trūkums. Tomēr pirms direktīvas par vardarbību pret 

sievietēm pārskatīšanas mums vispirms būtu jākoncentrējas uz tās pilnīgu un pareizu īstenošanu. Tādēļ es 

palīdzēšu iekšlietu un migrācijas komisāram(-ei) sarunās par direktīvu par seksuālu vardarbību pret bērniem, kurā 

ir iekļauta līdzīga definīcija, un šajā jomā ļoti svarīgs būs Parlamenta atbalsts. Lai tālāk papildinātu ES noziegumu 

sarakstu, Padomē būtu vajadzīga vienprātība, tāpat kā ar priekšlikumiem par naida runu un naida noziegumiem. 
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Ir jāveic vairāki pasākumi, lai turpinātu apkarot kibervardarbību. Papildus direktīvas par vardarbību pret sievietēm 

īstenošanai, kas paredz noteikt kriminālatbildību par izplatītākajiem kibervardarbības veidiem (intīmu attēlu, 

tostarp MI radītu dziļviltojumu, kopīgošanu bez piekrišanas, kiberuzmākšanos, kibervajāšanu un pret sievietēm 

vērstu naida runu tiešsaistē), ja tikšu apstiprināta šajā amatā, es kopā ar sociālo mediju platformām izpētīšu 

iespējamu rīcības kodeksu attiecībā uz kibervardarbību pret sievietēm un meitenēm, sekmēšu rīcības plānu cīņai 

pret iebiedēšanu tiešsaistē un darbu, ko virza starppaaudžu taisnīguma, jaunatnes, kultūras un sporta komisārs(-e). 

Visbeidzot, es cieši sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-i) attiecībā uz drošību politikā, 

jo iebiedēšana tiešsaistē, jo īpaši ar dzimumu saistīta kiberiebiedēšana, ir būtisks iemesls, kura dēļ sievietes neiet 

politikā vai nepaliek tajā. 

 

11. Līdztiesības stratēģijas, invaliditātes un līdztiesības dati  

Kā jūs sadarbosieties ar citiem ES komisāriem, lai nodrošinātu dažādu līdztiesības stratēģiju, piemēram, 

LGBTIQ+ stratēģijas, ES dzimumu līdztiesības stratēģijas, romu līdztiesības un iekļaušanas stratēģijas, un ES 

rasisma apkarošanas rīcības plāna un rasisma apkarošanas stratēģijas, saskaņotību un integrēšanu citās ES 

politikas jomās? Vai, atjauninot līdztiesības un diskriminācijas novēršanas stratēģijas, jūs paredzat jaunu tiesību 

aktu priekšlikumu izstrādi? Kā jūs strādāsiet, lai nodrošinātu, ka ES arī turpmāk ir droša un iekļaujoša telpa visām 

personām neatkarīgi no viņu seksuālās orientācijas vai dzimumidentitātes? Vai apņemsieties ātri izmantot 

pārkāpuma procedūras regresa gadījumos? Kādus pasākumus jūs veiktu, lai uzlabotu plašāku un kvalitatīvāku 

līdztiesības datu vākšanu? Turklāt kādus pasākumus jūs veiksiet, lai nodrošinātu UNCRPD īstenošanu dalībvalstīs 

un ES iestādēs? Kādus pasākumus jūs veiksiet, lai ES pievienotos UNCRPD fakultatīvajam protokolam? 

Līdztiesības aspekta integrēšana nav pašmērķis, bet gan līdzeklis, lai stiprinātu taisnīgas un pārtikušas sabiedrības 

pamatus un, izmantojot visus tās talantus, konkurētspējīgāku ekonomiku un demokrātiskāku un drošāku 

sabiedrību. Tāpēc mums ir jāturpina apvienot mērķtiecīgas līdztiesības iniciatīvas ar līdztiesības aspekta 

integrēšanu, lai sasniegtu manā pilnvarojuma vēstulē minēto Savienību, kurā valda līdztiesība.  

Ja mani apstiprinās, saskaņā ar savu pilnvarojuma vēstuli vadīšu darbu pie līdztiesības aspekta integrēšanas ES 

politikas jomās, tiesību aktos un finansēšanas programmās. Pilnībā izmantošu Līdztiesības jautājumu darba grupu 

ar tās līdztiesības koordinatoru tīklu visos Komisijas ģenerāldirektorātos un Eiropas Ārējās darbības dienestā, 

aptverot visas ES politikas jomas. Visi komisāru amatu kandidāti un priekšsēdētājas izpildvietnieku amata 

kandidāti ir apņēmušies nodrošināt integrētu pieeju dzimumu līdztiesības nodrošināšanai. Ar nepacietību gaidu 

iespēju īstenot šo stingro apņemšanos, veicot viedokļu apmaiņu ar kolēģiem par dzimumu līdztiesības aspekta 

integrēšanu viņu atbildības jomās, īpaši par savstarpēji izdevīgām iespējām, kas rodas kopā ar līdztiesības 

iedzīvināšanu. Sadarbošos ar budžeta, krāpšanas apkarošanas un publiskās pārvaldes komisāru(-i), lai noskaidrotu, 

kā līdztiesības perspektīvu vislabāk var integrēt finansēšanas programmās. Par iedvesmu var kalpot piemērs no 

pagātnes: izmēģinājuma projekts par dzimumu līdztiesības aspekta integrēšanu budžetā.  

Tas būtu jāpapildina ar mācībām un informēšanu visā Komisijā, galveno uzmanību pievēršot tādām jomām kā 

dzimumu līdztiesības aspekta integrēšana, LGBTIQ līdztiesība vai invaliditātes aspekta integrēšana. Ietekmes 

novērtējumos un izvērtējumos visās ES politikas jomās ir lietderīgi aplūkot līdztiesības dimensiju. 

Vairāku līdztiesības savienības stratēģiju un rīcības plānu darbības termiņš beidzas nākamajā gadā. Ja mani 

apstiprinās šajā amatā, es nekavējoties sākšu darbu pie jaunās dzimumu līdztiesības stratēģijas, pie atjaunotas 

LGBTIQ līdztiesības stratēģijas un pie jaunas rasisma apkarošanas stratēģijas. Ja mani apstiprinās, es nodrošināšu, 

ka jauno stratēģiju izstrādē tiek izmantots plašs konsultatīvs process, iesaistot Eiropas Parlamentu, dalībvalstis, 

pilsonisko sabiedrību un citas ieinteresētās personas. Es pievērsīšos tam, vai un kā jārīkojas, lai novērstu atlikušās 

nepilnības vai stiprinātu spēkā esošo tiesisko regulējumu, īpaši attiecībā uz vīriešu un sieviešu vienlīdzīgu piekļuvi 

precēm un pakalpojumiem un jauno tiesību aktu par mākslīgo intelektu ietekmi uz nediskrimināciju un līdztiesību. 

Attiecībā uz LGBTIQ personu drošību es centīšos veidot drošāku Eiropas sabiedrību cilvēkiem visā viņu 

daudzveidībā. Ja mani apstiprinās, es rūpīgi izvērtēšu, kas ir sasniegts, kur ir atlikušās nepilnības, un ierosināšu 

mērķtiecīgus pasākumus, lai aizstāvētu LGBTIQ tiesības un radītu sinerģiju ar citām līdztiesības stratēģijām. 

Atjaunotajā LGBTIQ līdztiesības stratēģijā, kuru es ierosināšu, cita starpā uzmanība tiks pievērsta konversijas 

terapijas aizliegšanai, pilnībā ievērojot dalībvalstu kompetenci. Ir daudzas politikas dimensijas, kurās ir jāņem vērā 

LGBTIQ īpašās intereses, tostarp aizskaršana, bērnu tiesības un garīgā veselība. Ar nepacietību gaidu šo jautājumu 

risināšanu kopā ar komisāriem, kas ir atbildīgi par šiem portfeļiem.  
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Ja mani apstiprinās šajā amatā, līdztiesības un diskriminācijas novēršanas noteikumu izstrāde, īstenošana un 

izpilde būs mana līdztiesības komisāres darba pamatā. Es apspriedīšos ar dalībvalstīm, kurās ir trūkumi, un 

pārraudzīšu nesen pieņemto tiesību aktu pienācīgu īstenošanu. Nostiprinātas līdztiesības struktūras dos lielāku 

atbalstu ES līdztiesības un nediskriminācijas noteikumiem valstu līmenī. Vajadzības gadījumā es nevilcināšos 

ierosināt kolēģijai īstenot pilnvaras, kas Komisijai piešķirtas kā Līgumu sargātājai, tostarp izmantot pārkāpuma 

procedūras.  

Es pilnībā piekrītu, ka mums ir vajadzīgi precīzāki un salīdzināmāki dati, lai politikas veidotāji un sabiedrība 

varētu novērtēt piedzīvotās diskriminācijas apmēru un būtību un uz stabila pamata veidot izpratni par tendencēm. 

Ir gūti zināmi panākumi, citstarp strādājot ar dalībvalstīm un izmantojot valsts statistiku. Es ierosināšu Komisijai, 

atjaunojot līdztiesības stratēģijas, vēl vairāk pastiprināt centienus līdztiesības datu jomā. Ja mani apstiprinās, es 

savu pilnvaru laikā strādāšu Komisijā, kopā ar dalībvalstīm, ES Pamattiesību aģentūru (FRA) un Eiropas Dzimumu 

līdztiesības institūtu (EIGE), Padomes prezidentūrām, ANO Praijas grupu, pilsoniskās sabiedrības organizācijām 

un citām ieinteresētajām personām, lai iegūtu vairāk un labākus datus par līdztiesību. 

Komisija pašlaik strādā pie progresa ziņojuma par Personu ar invaliditāti tiesību stratēģiju 2021.–2030. gadam, 

novērtējot tās īstenošanu, kā arī vēl neatrisinātās problēmas. Komisija kā ES kontaktpunkts saskaņā ar ANO 

Konvenciju par personu ar invaliditāti tiesībām (UNCRPD) arī gatavojas konstruktīvam dialogam par tās 

īstenošanu ES. Šie procesi ir ļoti noderīgi, lai apzinātu atlikušās nepilnības un vajadzības gadījumā atjauninātu 

stratēģijas mērķus un darbības . Ne visas dalībvalstis ir pievienojušās UNCRPD fakultatīvajam protokolam, un 

priekšlikums Padomes lēmumam par ES pievienošanos Fakultatīvajam protokolam ir Padomē kopš 2008. gada. 

Es apņemos nodrošināt, ka Komisija cieši seko līdzi tam, kā dalībvalstis pievienojas šim fakultatīvajam 

protokolam.  

Ja mani apstiprinās, viena no manām agrīnajām prioritātēm būs novērst atlikušās nepilnības un veicināt Eiropu 

bez šķēršļiem personām ar invaliditāti. Svarīgas jomas, kurām jāpievērš uzmanība, arī turpmāk būs nodarbinātība, 

neatkarīga dzīve, pieejamība un invaliditātes apsvērumu integrēšana visās politikas jomās. 

 

Sieviešu tiesību un dzimumu līdztiesības komitejas uzdotie jautājumi 

12. Kādas ir jūsu galvenās prioritārās jomas un konkrēti pasākumi saistībā ar gaidāmo ceļvedi par sieviešu 

tiesībām un atjaunināto ES dzimumu līdztiesības stratēģiju? Kā tie būs saistīti ar citiem stratēģiskiem 

dokumentiem? Kā jūs nodrošināsiet, ka sieviešu tiesību un dzimumu līdztiesības jautājumi tiek noteikti par 

prioritāriem un pienācīgi iekļauti jūsu atbildības jomā un visā jaunās Komisijas darbā, un kā jūs organizēsiet 

attiecīgo darbu un nodrošināsiet sadarbību ar tieslietu komisāru un JUST ĢD? Kā jūs plānojat saglabāt un 

integrēt intersekcionālo pieeju savā darbā veselības un izglītības, kā arī preču piegādes un pakalpojumu 

sniegšanas jomā? Vai stratēģijā būs iekļauti turpmāki pasākumi saistībā ar apņemšanos attiecībā uz seksuālo un 

reproduktīvo veselību un ar to saistītajām tiesībām un pamatnostādnēm, kas jāizstrādā par vispusīgu, vecumam 

piemērotu dzimumizglītību un attiecību izglītību?  

Ceļvedī par sieviešu tiesībām tiks izklāstīts mūsu redzējums par sieviešu tiesībām, veidojot diskusiju ar Eiropas 

Parlamentu un dalībvalstīm. Jau tagad ir skaidrs, ka tādām jomām kā vardarbība pret sievietēm un sieviešu 

ekonomisko un politisko iespēju nodrošināšana arī turpmāk ir jābūt darba kārtības augšgalā.  Ja mani apstiprinās, 

es cieši sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības jautājumos un visiem 

komisāriem, lai nodrošinātu, ka minētajā ceļvedī ir atspoguļotas dzimumu līdztiesības problēmas visās politikas 

jomās – gan darbā, gan veselības aprūpē, izglītībā, tieslietās, politiskajā līdzdalībā vai tiešsaistes telpā. Abu manu 

portfeļu savienojums arī palīdzēs nodrošināt, ka neviens netiek atstāts novārtā krīzes laikā. Dažādām krīzēm – ar 

veselību, konfliktiem vai klimatu saistītām – piemīt skaidras līdztiesības dimensijas, un efektīvā reaģēšanā uz 

krīzēm ir jāņem vērā dažādu sabiedrības grupu vajadzības. 

Ja mani apstiprinās, es ierosināšu kolēģijai ceļvedi, kas nodrošinās augsta līmeņa darba kārtību; tas mums palīdzēs 

izstrādāt dzimumu līdztiesības stratēģiju laikposmam pēc 2025. gada, kurā būs izklāstītas konkrētas darbības šo 

mērķu sasniegšanai. Turpmākā stratēģija balstīsies uz vairākiem notiekošiem pētījumiem, kā arī plašu sabiedriskās 

apspriešanas procesu. Turpmākā prioritāte ir īstenot pēdējos gados pieņemtos ES tiesību aktus un nodrošināt, ka 

jaunās tiesības un pastiprināta aizsardzība kļūst par realitāti uz vietas. Vēl viena prioritāte varētu būt izstrādāt 

iniciatīvu uzlabot sieviešu pārstāvību politikā – tas saistās arī ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāra(-

es) darbu politisko kandidātu un ievēlēto pārstāvju drošības jomā. Citas iniciatīvas varētu palīdzēt stiprināt sieviešu 

finansiālo neatkarību un samazināt no dzimuma atkarīgas pensiju atšķirības, kā arī apkarot kaitīgus dzimumu 
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stereotipus, īpaši plašsaziņas līdzekļos un reklāmās. Es arī plānoju rūpīgi izpētīt algoritmisko diskrimināciju, 

ņemot vērā pirmo pieredzi saistībā ar jaunā Mākslīgā intelekta akta īstenošanu. Stratēģijā varētu risināt arī 

konkrētus jautājumus, kas saistīti ar veselību, tostarp seksuālo un reproduktīvo veselību un ar to saistītajām 

tiesībām, ciktāl tas ietilpst ES kompetencē. Es centīšos kopā ar starptautisko partnerību komisāru(-i) nodrošināt 

gan minētā ceļveža, gan nākamās dzimumu līdztiesības stratēģijas pilnīgu saskaņotību ar ES ārējo darbību šajos 

aspektos. Jaunajā dzimumu līdztiesības stratēģijā tiks izmantota arī intersekcionāla pieeja, ņemot vērā, piemēram, 

sieviešu ar invaliditāti, sieviešu dzimuma migrantu vai LBTIQ sieviešu īpaši neaizsargāto stāvokli, tādējādi 

nodrošinot saskaņotību ar citām līdztiesības savienības stratēģijām. No personīgās pieredzes es zinu, cik svarīgi ir 

īstenot intersekcionālu pieeju efektīvai līdztiesības politikas rīcībai.  

Ja mani apstiprinās šajā amatā, es cieši sadarbošos ar veselības un dzīvnieku labturības komisāru(-i), lai pievērstos 

diskriminācijai veselības jomā. Programmai “ES – veselībai” ir bijusi būtiska nozīme cīņā pret nevienlīdzību 

slimību profilaksē, krīžgatavībā un veselības aprūpes nodrošināšanā.  Saskaņā ar Eiropas Vēža uzveikšanas plānu 

Eiropas Vēža jomā pastāvošas nevienlīdzības reģistrā ir dokumentēta nevienlīdzība, kas saistīta ar vecumu, 

dzimumu, izglītības un ienākumu līmeni, kā arī atšķirības vēža profilaksē un aprūpē starp pilsētām un lauku 

apvidiem.  

Ņemot vērā mūsu attiecīgo politikas jomu savstarpējo saikni, es cieši sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un 

tiesiskuma komisāru, lai nodrošinātu, ka līdztiesības perspektīva tiek pienācīgi integrēta visās politikas jomās, par 

kurām viņš(-a) ir atbildīgs(-a). 

Es arī plānoju cieši sadarboties ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības 

jautājumos un starppaaudžu taisnīguma, jaunatnes, kultūras un sporta komisāru(-i), lai risinātu tādus jautājumus 

kā diskriminācija, iebiedēšana un stereotipi izglītībā. Ievērojot dalībvalstu kompetenci lemt par izglītības saturu, 

manuprāt, visaptverošas dzimumizglītības veicināšana saskaņā ar UNESCO pamatnostādnēm un starptautiskajiem 

standartiem ir būtisks panākumu faktors ar dzimumu saistītas vardarbības novēršanā un jauniešu veselības un 

labklājības uzlabošanā. 

Godātie deputāti tiek aicināti arī skatīt manas atbildes uz 10. jautājumu. 

 

13. Vīriešu un sieviešu darba samaksas atšķirība joprojām pastāv un apvienojumā ar citām strukturālām 

problēmām saistībā ar sieviešu līdzdalību nodarbinātībā rada vienlīdz satraucošu situāciju attiecībā uz vīriešu un 

sieviešu pensiju atšķirību. Kādus konkrētus pasākumus jūs veiksiet, lai novērstu vīriešu un sieviešu darba 

samaksas atšķirību un samazinātu diskrimināciju darba samaksas ziņā, jo īpaši nozarēs, kurās pārsvarā strādā 

sievietes, piemēram, aprūpes nozarē, un kā jūs plānojat risināt un novērst tādas problēmas, piemēram, darba un 

privātās dzīves līdzsvara un pietiekama atbalsta un tiesiskā regulējuma trūkumu attiecībā uz aprūpes 

pienākumiem, ar kurām saskaras sievietes, piemēram, mātes, un kuras veicina to, ka nodarbinātībā un nozarēs ar 

augstāku atalgojumu sieviešu līdzdalība ir mazāka? Kā jūs veltīsiet īpašu uzmanību sievietēm nestabilās situācijās 

vai neaizsargātības apstākļos, piemēram, bez pajumtes palikušām sievietēm, vai sieviešu piekļuvei 

pamatpakalpojumiem un infrastruktūrai lauku apvidos vai attālos reģionos?  

Dzimumu nevienlīdzība ir ne tikai netaisnība, bet arī milzīgs ekonomisks šķērslis, kas ilgtermiņā negatīvi ietekmē 

mūsu konkurētspēju. Lai gan vīriešu un sieviešu darba samaksas atšķirība ES ir nedaudz samazinājusies (no 

13,7 % 2019. gadā līdz 12,7 % 2022. gadā), lielākajā daļā dalībvalstu tā joprojām ir pārāk liela. Ņemot vērā 

grūtības, ar kurām sievietes saskaras darba dzīves laikā, vīriešu un sieviešu pensiju atšķirība 2023. gadā ES līmenī 

joprojām bija 25,4 %. 

Darba samaksas pārredzamības pasākumi, kas izklāstīti nesen pieņemtajā direktīvā, un tiesību uz vienādu darba 

samaksu stingrāka īstenošana radīs reālas pārmaiņas sievietēm Eiropā. Šie pasākumi ļaus darba ņēmējiem pieprasīt 

savas tiesības, sniedzot viņiem piekļuvi vajadzīgajai informācijai. Jaunie noteikumi arī rosinās uzņēmumus 

rīkoties, lai novērstu strukturālu diskrimināciju vai neobjektivitāti darba samaksas jomā, ja tāda pastāv.  

Dalībvalstīm direktīva būs jātransponē savos tiesību aktos līdz 2026. gada jūnijam. Ja mani apstiprinās, es vēlētos, 

lai Komisija pieliktu saskaņotas pūles ar mērķi atbalstīt direktīvas pareizu transponēšanu dalībvalstīs un pēc tam 

tās pilnīgu īstenošanu praksē, vienlaikus izvairoties no pārmērīga administratīvā sloga darba devējiem. Mēs to 

varam panākt, organizējot īstenošanas darbseminārus un savstarpējas mācīšanās apmaiņas, lai atvieglotu dalīšanos 

ar vislabāko praksi, kā arī organizējot sanāksmes ar dalībvalstīm, kurām ir jautājumi par tiesību akta interpretāciju. 

Es strādāšu pie vadlīnijām, piemēram, par to, kā ieviest līdzvērtīga darba un intersekcionālas diskriminācijas 
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jautājumus tiesību aktos. ES finansējums atbalsta valstu iestādes digitālo rīku izstrādē, lai atvieglotu jauno 

noteikumu piemērošanu.  

Papildus darba samaksas atšķirību novēršanai es arī turpmāk centīšos novērst dzimumu nodarbinātības atšķirības. 

Viens būtisks pasākums, lai to panāktu, ir darba un privātās dzīves līdzsvara direktīvas īstenošana. Šīs direktīvas 

mērķis ir veicināt aprūpes pienākumu labāku sadali, lai radītu apstākļus sieviešu ienākšanai vai palikšanai darba 

tirgū, īpaši tad, ja ģimenē ir bērni vai vecāka gadagājuma cilvēki, par kuriem jārūpējas. Tas tiek darīts, veidojot 

atvaļinājumus ģimenes apstākļu dēļ un elastīgus darba režīmus tādā veidā, kas padara tos pievilcīgākus un tādējādi 

tos vairāk izmanto vīrieši.  

Jaunie noteikumi bija jāīsteno līdz 2022. gada augustam. Tagad mans nodoms ir cieši uzraudzīt, vai valstu tiesību 

akti atbilst direktīvas prasībām, īpaši tās noteikumiem par bērna kopšanas atvaļinājumu un/vai kompensāciju. 

Vispirms es plānoju sākt dialogu ar attiecīgajām dalībvalstīm, lai censtos novērst dažus trūkumus un veicinātu 

pieejamo finansiālo atbalstu.  

Visbeidzot, lai novērstu dzimumu atšķirības aprūpes jomā, atjaunotā dzimumu līdztiesības stratēģija būs iespēja 

nākt klajā ar jaunām darbībām sieviešu tiesību un līdztiesības stiprināšanai visā ES un ES iestādēs.  

Attiecībā uz sievietēm nestabilās situācijās vai neaizsargātības apstākļos es uzskatu, ka Komisijas darbībās ir 

jāņem vērā viņu īpašās vajadzības. Piemēram, sievietes bieži veido lielāko daļu no tā sauktajiem “slēptajiem 

bezpajumtniekiem”, kam nav pastāvīgu mājokļu. Es sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, 

prasmju un sagatavotības jautājumos un enerģētikas un mājokļu komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka pirmā ES 

nabadzības apkarošanas stratēģija būs saistīta arī ar līdztiesības problēmām, īpaši dzimumu līdztiesību. Lai risinātu 

visneaizsargātāko iedzīvotāju, tostarp bezpajumtnieku, problēmas, ir svarīgi novērst nabadzības pamatcēloņus un 

koncentrēties uz nepietiekamiem ienākumiem, nepilnībām piekļuvē darba tirgum un nepilnībām piekļuvē 

sociālajiem un pamata pakalpojumiem.  

Ja mani apstiprinās, es arī plānoju pastiprināt centienus veicināt sieviešu līdztiesību lauku un attālos reģionos. 

Neraugoties uz sieviešu milzīgo ieguldījumu, viņas bieži saskaras ar nevienlīdzīgu piekļuvi resursiem, izglītībai 

un lēmumu pieņemšanas iespējām. Es sadarbošos ar lauksaimniecības un pārtikas komisāru(-i), lai nodrošinātu, 

ka mēs balstīsimies uz mūsu politikas sasniegumiem un pieejamo finansējumu sieviešu atbalstam lauku un attālos 

apvidos, tostarp KLP 2023.–2027. gadam, kur iekļauta īpaša atsauce uz nepieciešamību uzlabot lauku un attālos 

apvidos dzīvojošo sieviešu stāvokli. Pamata un sociālie pakalpojumi ir galvenie lauku un attālos apvidos dzīvojošo 

sieviešu sociālās iekļaušanas veicinātāji. Es nodrošināšu, ka ES finansējums joprojām tiek ieguldīts šo 

pakalpojumu sniegšanā šajās jomās sieviešu labā. 

 

14. Ar dzimumu saistīta vardarbība ir ļaunums, kas skar visas ES sievietes kā mājās, tā darbā vai uz ielas. Kā jūs 

esat paredzējusi nodrošināt to, lai Direktīvu par vardarbības pret sievietēm un vardarbības ģimenē apkarošanu 

un Stambulas konvenciju pilnībā īstenotu visā ES? Lai arī seksuāla vardarbība un kiberiebiedēšana ir minēta 

direktīvā, ir jādara vairāk. Kādi pasākumi būs ietverti gaidāmajā rīcības plānā par iebiedēšanas tiešsaistē 

novēršanu, lai nodrošinātu, ka digitālā vide ir pasargāta no aizskaršanas tiešsaistē, naida runas un ļaunprātīgas 

izmantošanas tiešsaistē? Un vai ar to tiks risināta problēma saistībā ar attēliem, tostarp tiem, kas ir MI veidoti, 

kurus izmanto, lai degradētu sievietes un grautu viņu reputāciju, kopīgojot un izplatot tādu saturu kā dziļviltojumi 

vai īstenojot uz attēliem balstītu seksuālu vardarbību? Kā minēto problēmu var atrisināt, cita starpā tehnoloģiju 

uzņēmumiem veicot preventīvus pasākumus? Vai jūs prioritārā kārtā nodrošināsiet, ka tiek izstrādātas 

dalībvalstīm paredzētas pamatnostādnes par izpratnes veicināšanas kampaņu rīkošanu visās dalībvalstīs attiecībā 

uz piekrišanas nozīmīgumu seksuālās attiecībās, kā arī par dzimumizglītību, un vai jūs plānojat ierosināt tiesību 

aktu priekšlikumus vai iniciatīvas par kriminālatbildības noteikšanu par izvarošanu, kuras definīcijas pamatā ir 

piekrišanas trūkums? Vai jūs strādāsiet pie kādiem jauniem īpašiem priekšlikumiem, kas vērsti pret vardarbību, 

kas saistīta ar dzimumu, tostarp pie priekšlikuma Padomes lēmumam, ar ko paplašina pašreizējo tā dēvēto ES 

noziegumu jomu sarakstu un nosaka ar dzimumu saistītu vardarbību kā jaunu noziegumu jomu, kas minēta LESD 

83. panta 1. punktā, kā to pieprasījis Parlaments? 

Brīvība no vardarbības un stereotipiem ir viens no galvenajiem pīlāriem dzimumu līdztiesības stratēģijā 2020.–

2025. gadam.  Esmu lepna, ka ES šā gada maijā pieņēma revolucionāro direktīvu par vardarbības pret sievietēm 

un vardarbības ģimenē apkarošanu. Tagad mums ir jānodrošina, ka jaunais tiesību akts praksē kļūst par realitāti 

līdz tā transponēšanas datumam 2027. gada jūnijā. Es atbalstīšu dalībvalstis direktīvas savlaicīgā un pareizā 
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īstenošanā. Direktīva vienlaikus palīdz īstenot Eiropas Savienības pienākumus saskaņā ar Stambulas konvenciju 

attiecībā uz tiesu iestāžu sadarbību krimināllietās dalībvalstīs, tostarp tajās, kuras konvenciju nav ratificējušas.  

Turklāt Stambulas konvencija ir jāīsteno arī attiecībā uz ES publisko pārvaldi. Katrai iestādei, aģentūrai, 

delegācijai un struktūrai būs jāievieš pasākumu kopums, tostarp stabila politika un regulējums aizskarošas 

izturēšanās novēršanai. Sadarbībā ar budžeta, krāpšanas apkarošanas un publiskās pārvaldes komisāru(-i) es 

stiprināšu koordināciju ar visām ES iestādēm, tostarp Eiropas Parlamentu, lai nodrošinātu, ka mūsu publiskās 

pārvaldes iestādes atbilst prasībām un apmainās ar labāko praksi.  

Jau 2015. gadā Pamattiesību aģentūras veiktajā aptaujā tika konstatēts, ka katra desmitā sieviete ES ir saskārusies 

ar kiberuzmākšanos nevēlamu seksuāli nepārprotamu e-pastu vai īsziņu veidā vai nepiedienīgām uzrunām 

sociālajos medijos. Kopš tā laika šis apdraudējums ir tikai palielinājies. Uzmākšanās tiešsaistē īpaši ietekmē 

sabiedriskajā dzīvē aktīvas sievietes, un minētais var apklusināt sievietes, kavēt viņu līdzdalību sabiedrībā un 

apdraudēt demokrātijas principu. 

Pēdējā laikā tiešsaistē un ar MI radīti pazemojoši attēli ir vardarbības pret sievietēm strukturālāka izpausme. Mūsu 

rīcībā jau ir instrumenti, kas mums pilnībā jāizmanto. Direktīva par vardarbību pret sievietēm paredz 

kriminālatbildību par intīmu vai manipulētu materiālu apmaiņu bez piekrišanas, nodrošina cietušajiem 

nepieciešamo atbalstu un atvieglo viņiem tiesu iestāžu pieejamību. Digitālo pakalpojumu akts (DPA) ietver arī 

stingrus noteikumus, lai apkarotu ar dzimumu saistītu vardarbību tiešsaistē, īpaši iekļaujot skaidrus signalizēšanas 

mehānismus un nosakot uzticamus signalizētājus ar speciālām zināšanām šajos jautājumos. DPA nosaka, ka ļoti 

lielu tiešsaistes platformu un ļoti lielu meklētājprogrammu nodrošinātājiem ir jāveic riska novērtējums un, ja tie 

konstatē riskus, kas saistīti ar dzimumbalstītu vardarbību, šādi riski efektīvi jāmazina. Komisija jau ir veikusi 

izmeklēšanas darbības attiecībā uz vairākām izraudzītām struktūrām saistībā ar riskiem, kas izriet no ģeneratīva 

MI, un ļoti cieši sadarbojas ar Eiropas Algoritmiskās pārredzamības centra ekspertiem, lai risinātu jautājumu par 

MI radītu saturu, piemēram, dziļviltojumiem vai uz attēliem balstītu seksuālu vardarbību. 

Ar MI aktu tiek ieviesti noteikumi par ģeneratīvu MI, proti, marķēt “dziļviltojumus” un iekļaut tehniskos 

risinājumus, kas ļauj atklāt MI radīto rezultātu. Tas ļaus tiešsaistes pakalpojumu sniedzējiem efektīvi identificēt 

šādu saturu un veikt nepieciešamās darbības, piemēram, izņemt jebkādu saturu, kurā sievietes ir nepatiesi attēlotas 

kailas. Turklāt MI akts aizliedz MI, kas izmanto šādu maldinošu saturu, lai manipulētu ar cilvēkiem un radītu 

kaitējumu. Šo noteikumu pārkāpšanas gadījumā var tikt uzlikti ievērojami naudas sodi. Komisija strādā pie 

praktiskām vadlīnijām, lai nodrošinātu MI akta noteikumu ātru un saskaņotu piemērošanu attiecībā uz šiem 

aizliegumiem, kas kļūtu piemērojami no 2025. gada februāra.  

Ja mani apstiprinās, es palīdzēšu izveidot brīvprātīgu satvaru, kas apvienos tiešsaistes platformas un citas 

ieinteresētās personas, lai labāk aizsargātu sievietes tiešsaistē, kā izklāstīts Dzimumu līdztiesības stratēģijā 2020.–

2025. gadam. Plānoju sākt darbu ar sociālo mediju platformām saistībā ar kibervardarbību pret sievietēm un 

meitenēm. Šie pasākumi visi kopā nodrošinās, ka ar dzimumu saistītas kibervardarbības problēma tiek efektīvi 

risināta visā ES, ka cietušie jūtas pārliecināti, ka tiesību akti viņus efektīvi aizsargā, un ka nelikumīga 

kibervardarbība nepaliek nesodīta. 

Ja mani apstiprinās, es pilnībā atbalstīšu priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tehnoloģiskās suverenitātes, drošības 

un demokrātijas jautājumos darbā, kura mērķis ir paust spēcīgu vēstījumu par šo tiesību aktu pilnīgu īstenošanu 

un nodrošināt, ka MI aktā iestrādātajās vadlīnijās tiek ņemts vērā iespējamais kaitējums, ko rada MI radīti attēli, 

kurus izmanto, lai degradētu sievietes un iedragātu viņu reputāciju, kā arī efektīvi apkarot iebiedēšanu tiešsaistē, 

nelikumīgu naida runu un ar dzimumu saistītu vardarbību. 

Pēdējos gados mēs esam pieredzējuši arī kiberiebiedēšanas eskalāciju. Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu 

starppaaudžu taisnīguma, jaunatnes, kultūras un sporta komisāru(-i), lai apvienotu viņa(-s) centienus un manu 

darbu līdztiesības jomā.  

Visbeidzot, attiecībā uz dzimumbalstītas vardarbības noteikšanu par jaunu ES nozieguma jomu godātie deputāti 

tiek aicināti iepazīties ar atbildēm uz 10. jautājumu.  
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Nodarbinātības un sociālo lietu komitejas uzdotie jautājumi 

15. Kā jūs kā līdztiesības komisāra amata kandidāte integrēsiet līdztiesības jautājumus visās attiecīgajās politikas 

jomās un nodrošināsiet saskaņotu un iekļaujošu pieeju, piemēram, starp dažādām jūsu atbildības jomas 

līdztiesības stratēģijām un jauno nabadzības apkarošanas stratēģiju, Eiropas sociālo tiesību pīlāra rīcības plānu 

un jauno Eiropas mēroga plānu cenas ziņā pieejamu mājokļu nodrošināšanai? Kādas darbības attiecībā uz jauno 

dzimumu līdztiesības stratēģiju jūs esat paredzējusi, lai novērstu vīriešu un sieviešu darba samaksas un pensiju 

atšķirības? Kādus likumdošanas pasākumus jūs paredzat, lai stiprinātu sieviešu stāvokli darbavietā un jo īpaši 

novērstu daudzos trūkumus, kas rodas sievietēm, saskaroties ar “neizdevīgu situāciju maternitātes dēļ”, uz ko 

norādījis EIGE? Kā stratēģija risinās jautājumus saistībā ar vecāku un aprūpētāju darba un privātās dzīves 

līdzsvaru, jo īpaši attiecībā uz agrīnās bērnu aprūpes nodrošināšanu, lai veicinātu sieviešu atgriešanos darba 

tirgū?  

Vai jūs apņematies nodrošināt pašreizējās personu ar invaliditāti tiesību stratēģijas atjaunināšanu ar jaunām 

pamatiniciatīvām 2025.–2030. gadam, un kādām prioritārajām jomām jūs pievērstos attiecībā uz turpmākajiem 

gadiem? Kā jūs nodrošināsiet tādu tiesību aktu kā Eiropas invaliditātes kartes un Eiropas stāvvietu kartes tiesiskā 

regulējuma pienācīgu īstenošanu, lai aizsargātu personu ar invaliditāti tiesības?  Atbilstīgi pienākumiem, kas ES 

un dalībvalstīm jāveic saskaņā ar UNCRPD, kādas vēl ES darbības, jūsuprāt, uzlabotu personu ar invaliditāti 

sociālo un ekonomisko situāciju, jo īpaši lai novērstu šķēršļus viņu pārvietošanās brīvībai un viņu spējai dzīvot un 

strādāt dažādās ES dalībvalstīs?    

Ja mani apstiprinās līdztiesības komisāres amatā, es nodrošināšu, ka līdztiesība un diskriminācijas novēršana tiek 

ņemta vērā visās politikas jomās, izmantojot Līdztiesības darba grupu un ciešus kontaktus ar maniem kolēģiem. 

Es strādāšu pie labāku līdztiesības datu iegūšanas, lai stiprinātu pierādījumu bāzi dažādu grupu līdztiesības 

vajadzību un problēmu risināšanai. Es sekmēšu pārredzamību attiecībā uz pārskatu par kopējo progresu virzībā uz 

līdztiesības savienību. Es stiprināšu dialogu ar dalībniekiem valsts, reģionālā un vietējā līmenī, sadarbojoties ar 

skartajiem cilvēkiem. Visās attiecīgajās stratēģijās es strādāšu pie tā, lai apzinātu, iekļautu un ierosinātu pasākumus 

cilvēkiem, kuri saskaras ar diskrimināciju, piemēram, tādām marginalizētām kopienām kā romiem, cilvēkiem ar 

invaliditāti, vecāka gadagājuma cilvēkiem un vientuļajām mātēm. Kopā mēs virzīsim uz priekšu līdztiesības 

savienību. 

Es cieši sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības jautājumos, kurš(-a) 

nāks klajā ar jaunu rīcības plānu Eiropas sociālo tiesību pīlāra īstenošanai, kā arī ar ES nabadzības apkarošanas 

stratēģiju, un ar enerģētikas un mājokļu komisāru(-i), kurš(-a) nāks klajā ar pirmo Eiropas cenas ziņā pieejamu 

mājokļu plānu.  

Lai gan nākamās dzimumu līdztiesības stratēģijas darbības būs atkarīgas no notiekošo pētījumu rezultātiem un 

plaša sabiedriskās apspriešanas procesa, jau tagad ir skaidrs, ka mums būs vajadzīgi turpmāki pasākumi, lai 

novērstu dzimumu atšķirības darba tirgū. Atbildot uz 13. jautājumu, es sīki izklāstīju savu nostāju par vīriešu un 

sieviešu darba samaksas un pensiju atšķirībām.  

“Atalgojuma sods par būšanu mātei” ir gluži vienkārši netaisnīgs.  Tā pamatā ir aizspriedumi un diskriminācija, ar 

ko mātes mēdz saskarties no darba devēju puses. Lai to novērstu, es vēl vairāk cīnīšos pret kaitīgiem dzimumu 

stereotipiem un sadarbošos ar līdztiesības iestādēm un darba inspekcijām, lai novērstu māšu diskrimināciju 

darbavietā, kā arī to tēvu diskrimināciju, kuri vēlas izmantot atvaļinājumu ģimenes apstākļu dēļ. Mums ir stingrs 

tiesiskais regulējums, un es vairāk pievērsīšos tā efektīvai īstenošanai visās dalībvalstīs. Lai novērstu neapmaksāta 

darba nevienlīdzīgo sadalījumu un pievērstos aprūpes jautājumam, es nodrošināšu, ka dalībvalstis pilnībā un 

efektīvi īsteno darba un privātās dzīves līdzsvara direktīvu un veic turpmākus pasākumus saistībā ar ieteikumu par 

agrīno pirmsskolas izglītību un aprūpi. Es sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un 

sagatavotības jautājumos, lai mudinātu dalībvalstis uzlabot aprūpes (arī ilgtermiņa aprūpes) pakalpojumu 

pieejamību un kvalitāti, tostarp izmantojot ES finansējumu. 

Kā izklāstīts atbildē uz 13. jautājumu, es plānoju balstīties uz pašreizējās kolēģijas ierosinātajām iniciatīvām un 

turpināt tās attīstīt, lai novērstu atlikušās nepilnības un veicinātu no šķēršļiem brīvu Eiropu personām ar 

invaliditāti. Tas ietver darbu pie tā, kā Eiropas Savienībā tiek īstenota ANO Konvencija par personu ar invaliditāti 

tiesībām. Galvenās prioritātes, kurām jāpievērš uzmanība, arī turpmāk būs nodarbinātība, neatkarīga dzīve, 

pieejamība un invaliditātes apsvērumu integrēšana visās politikas jomās.      

Plānoju izlēmīgi rīkoties, lai atbalstītu jauno direktīvu par ES invaliditātes karti un Eiropas stāvvietu karti 

personām ar invaliditāti pienācīgu īstenošanu.  Sadarbošos ar dalībvalstīm, lai nākamajos divarpus gados atbalstītu 

to centienus visā transponēšanas procesā. Es arī nodrošināšu, ka tiks sagatavoti deleģētie un īstenošanas akti, lai 
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pilnveidotu tiesisko regulējumu un ļautu ieviest kartes valstu līmenī, un sevišķi deleģētais akts, ar ko nosaka fizisko 

karšu digitālās iezīmes, kuru jāpieņem gada laikā pēc direktīvas stāšanās spēkā. 

Sabiedrības veselības apakškomitejas uzdotais jautājums 

16. Viens no jūsu uzdevumiem ir izstrādāt jaunu stratēģiju, lai atbalstītu medicīniskos pretpasākumus pret 

sabiedrības veselības apdraudējumiem. Šajā kontekstā būtiska nozīme ir Eiropas stratēģiskās autonomijas 

trūkumam, kā arī tam, ka pašreiz raksturīga pārmērīga paļaušanās uz aktīvo farmaceitisko vielu (AFV) importu. 

Ir svarīgi izveidot stabilu mehānismu, kas atbalsta AFV un pieejamu un cenas ziņā samērīgu gatavo zāļu ražošanu 

pacientiem Eiropā. Tas būtu ne tikai nozīmīgs gadījumā, ja mums atkal nāktos saskarties ar pandēmiju, bet arī 

ļoti svarīgs, lai Eiropā kopumā tiktu pilnveidota slimību — gan izplatītu, gan retu slimību — profilakse un 

ārstēšana. Vai šajā sakarībā jūs varētu izklāstīt savu stratēģiju, kā uzlabot gatavību problēmām veselības jomā, 

ņemot vērā arī globālo solidaritāti? Atbildē lūdzam jo īpaši pievērsties sadarbības infrastruktūrai Savienībā un 

ārpus tās, minēt to, kā izveidot stabilu mehānismu kritiski svarīgu zāļu un sastāvdaļu ražošanai, izstrādei un 

pieejamībai, kā samazināt ES atkarību no ārvalstu piegādātājiem un nodrošināt sabiedrības veselības politikas 

finansēšanu, cita starpā izmantojot ES veselības programmu. 

 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es īpaši pievērsīšos starptautiskajai sadarbībai kopā ar starptautisko 

partnerību komisāru(-i) un veselības un dzīvnieku labturības komisāru(-i), jo globālām veselības krīzēm ir 

nepieciešama globāla sadarbība un solidaritāte.  

Komisija jau šādi strādā un cieši sadarbojas ar starptautiskajiem partneriem un trešām valstīm. Šīs partnerības tika 

pārbaudītas šovasar, kad Āfrikas kontinents pieredzēja smagāka pērtiķu baku varianta uzliesmojumu, kas izplatījās 

vairākās valstīs un izraisīja nāves gadījumus visneaizsargātākajās grupās. Pamatojoties uz pēdējo gadu laikā 

izveidoto sadarbību, mēs bijām pirmie, kas piegādāja vakcīnas uz vietas Kongo Demokrātiskajā Republikā divu 

nedēļu laikā pēc tam, kad Pasaules Veselības organizācija izsludināja starptautisku sabiedrības veselības ārkārtas 

situāciju, un tādēļ bija iespējams nekavējoties sākt vakcinācijas kampaņas. Tas nebūtu iespējams bez uzticības 

attiecībām, kuras izveidotas kopš Covid-19 pandēmijas, un pastiprinātā pārrobežu veselības apdraudējumu satvara, 

kas ietvēra HERA izveidi. Šajā pasākumā Komisija arī ņēma vērā un atbalstīja dalībvalstu ziedoto vakcīnu 

kopīgošanu. Pateicoties Eiropas komandas pieejai, mēs šodien esam vadošais partneris reaģēšanā uz 

uzliesmojumu.  

Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu veselības un dzīvnieku labturības komisāru(-i) darbā pie plānotā nolīguma par 

pandēmijām, kam būtu jāuzlabo profilakse, gatavība turpmākām pandēmijām un reaģēšana uz tām globālā līmenī, 

kā arī darbošos kopā ar starptautisko partnerību komisāru(-i), lai stiprinātu Global Gateway. Investīcijām vajadzētu 

būt vērstām ne tikai uz Eiropas Savienību, bet arī jāpalīdz mūsu globālajiem partneriem attīstīt pašiem savas 

noturīgas ražošanas jaudas. Tiks turpinātas pašreizējās iniciatīvas, piemēram, Eiropas komandas pamatiniciatīva 

vakcīnu, zāļu un veselības aprūpes tehnoloģiju ražošanai un pieejamībai Āfrikā, un tās kalpos par noderīgu modeli 

spēju stiprināšanai valstīs ar zemiem un vidējiem ienākumiem.  

Vienlaikus, lai būtu iespējami iepirkumi un ziedojumi, ir jābūt pieejamiem medicīniskiem pretlīdzekļiem. Covid-

19 pandēmija liecina, ka ražošanas un piegādes rezerves spēju neesība, zāļu ražošanas un izplatīšanas globālo 

vērtības ķēžu sarežģītība un tas, ka gadījumos, kur ir atkarība no trešām valstīm, avoti nav diversificēti, drīz vien 

var beigties ar pirmās nepieciešamības medicīnisko pretlīdzekļu deficītiem. Tāpēc es uzskatu, ka Eiropas 

Savienībai būtu jāturpina ieguldīt, lai tā kļūtu autonomāka attiecībā uz kritiski svarīgu medicīnisko pretlīdzekļu 

ražošanu. Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu veselības un dzīvnieku labturības komisāru(-i) darbā pie Kritiski 

svarīgo zāļu akta, kura mērķis ir stiprināt mūsu piegādes ķēžu noturību un samazināt atkarību no trešām valstīm 

attiecībā uz kritiski svarīgām zālēm un to sastāvdaļām.  

Jaunā Medicīnisko pretlīdzekļu stratēģija, ko ievēlētā Komisijas priekšsēdētāja man ir uzdevusi izstrādāt, ir 

paredzēta, lai aptvertu terapijas līdzekļus, vakcīnas, diagnostiku, medicīniskās ierīces un aizsardzības līdzekļus. 

Tajā tiktu ierosināta pieeja “no sākuma līdz beigām” – no draudu novērtēšanas līdz jaunu prototipu un produktu 

pētniecības un izstrādes atbalstam, ražošanas paplašināšanai krīžu laikā un šādu kritiski svarīgu produktu krājumu 

veidošanas mehānismam. Saistībā ar gatavošanos ķīmiskiem, bioloģiskiem, radioloģiskiem un kodoldraudiem 

(CBRN) un pamatojoties uz plašāku krājumu veidošanas stratēģiju, tiktu izmantoti tādi instrumenti kā kopīgs 

iepirkums un krājumu veidošana. 

Šāda stratēģija var radīt ietekmi uz vietas tikai tad, ja tajā tiek izmantota koordinēta pieeja un uzlaboti attiecīgie 

ES politikas instrumenti. Es paļaušos uz Eiropas Parlamenta un Padomes atbalstu tās īstenošanā. 



 – 20 –   

 


